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Mówi siê, ¿e muzyka ³¹czy ludzi. Orga-
nizatorzy Koncertu Charytatywne-
go, za pomoc¹ muzyki w³aœnie, tra-

dycyjnie ju¿, po raz pi¹ty, starali siê po³¹czyæ
spo³ecznoœæ akademick¹ i wspomóc studen-
tów niepe³nosprawnych UAM. 

5 marca br. o godz. 18.00 w Auli Uniwersy-
teckiej przemówieniem rektora, prof. dr. hab.
Bronis³awa Marciniaka rozpocz¹³ siê V Kon-
cert Charytatywny. 

W pierwszej czêœci, zatytu³owanej „Œpie-
wam, wiêc jestem...”, wyst¹pili studenci oraz
wyk³adowcy z Zak³adu Edukacji Muzycznej Wy-
dzia³u Pedagogiczno-Artystycznego w Kaliszu.
Przerwy miêdzy utworami wype³nia³ komen-
tarz dr Izabelli Je¿owskiej, artystom akompa-
niowa³ na fortepianie mgr Fryderyk Stankie-
wicz. 

Utwory takie jak: „Sunrise, sunset” z musi-
calu „Skrzypek na dachu” w wykonaniu mgr
Katarzyny Majewskiej i Dariusza Krzy¿aniaka
czy „I don`t know, how to love him” z musica-
lu „Jesus Christ Superstar” w wykonaniu Na-
talii Pucek zachwyca³y zgromadzon¹ publicz-
noœæ. 

W przerwie koncertu w Auli Jana Lubrañ-
skiego UAM zorganizowana zosta³a aukcja, na
której prowadzona by³a licytacja prac plasty-
ków-studentów z Wydzia³u Pedagogiczno-Arty-
stycznego w Kaliszu oraz studentów poznañ-
skich artystycznych wydzia³ów. £¹cznie zlicyto-
wano 30 prac i uda³o siê zgromadziæ 4300 z³.
Na najwiêksz¹ kwotê zlicytowana zosta³a pra-
ca Aleksandry Flis, zatytu³owana „Czekaj¹c”,
któr¹ kupi³ sam rektor. Oprócz prac plastycz-
nych mo¿na by³o kupiæ symboliczn¹ podkowê
na szczêœcie od wspieraj¹cych cel charytatyw-
ny poznañskich policjantów. 

W drugiej czêœci koncertu wyst¹pi³ zespó³
„Poluzjanci”, polska grupa poruszaj¹ca siê w
ró¿nych nurtach muzycznych, od funky do jazz-
rocka. Wystêp by³ eksplozj¹ funkowej energii,
kunsztu i œwietnej zabawy na scenie. 

Ten niezwyk³y wieczór, przygotowany pod
patronatem rektora UAM, prof. dr. hab. Broni-
s³awa Marciniaka i dziekana Wydzia³u Peda-
gogiczno-Artystycznego w Kaliszu, prof. dr.
hab. Mariana Walczaka oraz przez Parlament
Samorz¹du Studentów UAM i Zrzeszenie Stu-
dentów Niepe³nosprawnych UAM zachwyca³ i
bawi³, a przede wszystkim pomóg³ tym najbar-
dziej potrzebuj¹cym. Tylko frekwencja zawio-
d³a. Niestety… 

Marta Dzionek 
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Wydarzy³o siê: 
• Nadzwyczajne posiedzenie Senatu oraz Rady Wydzia³u Filolo-
gii Polskiej i Klasycznej poœwiêcone uczczeniu pamiêci zmar³e-
go w dniu 20 listopada 2008 r. prof. dr. hab. Wojciecha Rzep-
ki odby³o siê 23 lutego. 

• Dziekan Wydzia³u Nauk Geograficznych i Geologicznych, prof.
UAM dr hab. in¿. Marek Marciniak 24 lutego w Auli im. prof.
Bogumi³a Krygowskiego Collegium Geographicum otworzy³ se-
minarium, zorganizowane z okazji zakoñczenia IV Miêdzynaro-
dowego Roku Polarnego 2007-2009. Obrady poprowadzi³ oraz
wyg³osi³ wprowadzenie prof. dr hab. Andrzej Kostrzewski 
(WNGiG UAM), przewodnicz¹cy Komitetu Nauk Geograficznych
PAN, cz³onek Komitetu Badañ Polarnych PAN. 

• Duet Mo¿d¿er & Danielsson zagra³ 3 marca w Du¿ej Auli 
Collegium Polonicum koncert w ramach festiwalu Dni Muzyki
nad Odr¹. Gwiazda polskiej sceny jazzowej oraz szwedzki wio-
lonczelista i basista zaprezentowali utwory ze swojej ostatniej
p³yty „Pasodoble”. 

• Prezentacja antologii poezji pod red. Dorothei Müller-Ott, 
Basi Weso³ek i Moniki Krotoszyñskiej „Poeci poznañscy Pose-
ner Dichter” odby³a siê 3 marca w Austriackim Oœrodku Kultu-
ry. Do udzia³u w wieczorze zaproszeni zostali poznañscy poeci,
których wiersze znalaz³y siê w antologii - m.in. Roman B¹k, 
Tomasz Berestowski, Nikos Chadzinikolau, Jan Kasper, El¿bie-
ta Kuœnierek, Sergiusz Sterna-Wachowiak, El¿bieta Pantert-
Mumot, Teresa Rybszleger, Tadeusz ¯ukowski, a tak¿e t³uma-
cze wierszy - studenci seminarium translatorskiego, pod kie-
runkiem dr Dorothei Müller-Ott, w Instytucie Lingwistyki Stoso-
wane UAM. 

•  Wernisa¿ „Odchodz¹cy œwiat. Tropem kultur indiañskich 
i œwiata przyrody Ameryki Po³udniowej” oraz towarzysz¹ca mu
prelekcja Iwony Stoiñskiej-Kairskiej odby³y siê 6 marca w Pawi-
lonie Ekspozycyjno-Dydaktycznym Ogrodu Botanicznego UAM.
Wystawa prezentuje fotografie i eksponaty z Amazonii, autor-
stwa Iwony Stoiñskiej-Kairskiej, Mariusza Kairskiego, Cezarego
Jaworskiego i Alfredo Dosantos Santillán. Zainteresowanych
zapraszamy do obejrzenia wystawy do 5 kwietnia. 

• „Maya Community in transition” - wyk³ad znanego etnologa,
Marty Toruk-Wallace, specjalistki z dziedziny badañ rêkodzie³a
w Meksyku, autorki licznych esejów i ksi¹¿ek na temat kultury
tego kraju mia³ miejsce 12 marca w Collegium Historicum.
Spotkanie odby³o siê w ramach cyklu anglojêzycznych Wyk³a-
dów Goœcinnych. 

• W ramach cyklu wyk³adów Centrum Badañ Œrodkowoazjatyc-
kich UAM, poœwiêconych wspó³czesnym problemom Azji Œrod-
kowej, 16 marca w Collegium Historicum mo¿na by³o wys³u-
chaæ prezentacji prof. Jolanty Sierakowskiej-Dyndo pt. „Afgani-
stan - w objêciach czy w szponach tradycji”. Prelegentka jest

wybitn¹ iranistk¹, pe³ni¹c¹ obecnie funkcjê dziekana Wydzia³u
Orientalistycznego UW. Studiowa³a w Warszawie i w Kabulu.
Jest autork¹ ksi¹¿ek: „Afganistan - narodziny republiki” i „Gra-
nice wyobraŸni politycznej Afgañczyków. Normatywno-aksjolo-
giczne aspekty tradycji afgañskiej”.

Ju¿ wkrótce:
•  Spotkanie z Gra¿yn¹ Jadwiszczok, t³umaczk¹ ksi¹¿ki Vítora 
Pavao dos Santosa: „Amália Rodrigues. Najs³ynniejsza œpiewacz-
ka fado” odbêdzie siê 26 marca w Collegium Novum. Organizato-
rem imprezy jest Instituto Camões Leitorado de Poznañ, Instytut
Filologii Romañskiej UAM oraz Wydawnictwo Prószyñski i S-ka. 
• III Koncert Papieski - Janowi Paw³owi II in memoriam w czwart¹
rocznicê œmierci rozpocznie siê 2 kwietnia o godz. 21.37 
w Koœciele oo. Dominikanów. 

• III Konferencja Naukowa Doktorantów Wydzia³u Historyczne-
go UAM „Homo sum. Humani nil a me alienum esse puto. 
¯ycie codzienne wczoraj i dziœ” odbêdzie siê w dniach od 22
do 23 kwietnia. W krêgu zainteresowañ uczestników konferen-
cji znajdzie siê „codziennoœæ” jako obszar badañ dla historyka,
historyka sztuki, archeologa, etnologa, wschodoznawcy, muzy-
kologa i badacza dziedzin pokrewnych. 

•  W ramach cyklu wyk³adów otwartych na Wydziale Biologii 
pt. „Powtórka przed matur¹” w kwietniu wyg³oszone zostan¹
nastêpuj¹ce prelekcje: 2 kwietnia dr Adrian Surmacki - „Barw-
ny œwiat piór i dziobów, czyli jak ptaki wytwarzaj¹ kolory, widz¹
je i do czego s¹ im potrzebne” oraz 30 kwietnia dr hab. Bar-
bara Pi³aciñska - „Ró¿norodnoœæ w œwiecie ssaków”. Pocz¹-
tek o godz. 16.30 w Collegium Biologicum. 

•  I Konferencja Naukowo-Dydaktyczna Wydzia³u Biologii UAM
„Wyzwania wspó³czesnej biologii, biotechnologii i ochrony œro-
dowiska” (Challenges for Contemporary Biology, Biotechnology
and Environmental Protection) odbêdzie siê w dniach od 21 do
23 maja w Collegium Biologicum. Zasadniczym celem konfe-
rencji bêdzie: przedstawienie dorobku naukowego i dydaktycz-
nego Wydzia³u Biologii, pog³êbienie naukowo-dydaktycznej
wspó³pracy osób i jednostek organizacyjnych wydzia³u oraz
podjêcie dyskusji o kierunkach badawczych odpowiadaj¹cych
wspó³czesnym wyzwaniom nauk biologicznych. 

Gratulacje:
• 6 lutego 2009 Profesor Micha³ Buchowski, dyrektor Instytu-
tu Etnologii i Antropologii Kulturowej UAM, wybrany zosta³ pre-
zydentem European Association of Social Anthropologists.
Organizacja ta skupia badaczy z dziedziny antropologii i etno-
logii z ca³ej Europy, a tak¿e spoza niej i odgrywa wa¿n¹ rolê 
w ¿yciu naukowym kontynentu w dziedzinie nauk spo³ecznych
i humanistycznych. Prof. Buchowski jest pierwszym w historii
tej organizacji prezydentem pochodz¹cym z Europy Œrodkowo-
wschodniej. 
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Fundacja im. Profesora Janusza Pajewskiego po raz czwar-
ty w swej dzia³alnoœci przyzna³a stypendia studentom za
szczególne osi¹gniêcia naukowe. 27 lutego br. w gabine-

cie rektora UAM odby³o siê uroczyste spotkanie wyró¿nionych.
Stypendia w wysokoœci 200. z³ miesiêcznie, przyznane na

okres od stycznia do czerwca i od paŸdziernika do grudnia
2009 r., otrzyma³o szeœcioro studentów UAM. 

Prorektor, prof. dr hab. Zbigniew Pilarczyk po przemówie-
niach prof. dr. hab. Tomasza Schramma oraz prof. dr hab. Ale-
ksandry Kosickiej-Pajewskiej uroczyœcie wrêczy³ stosowne
dokumenty. Marta Dzionek 
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Stypendyœci - Gromadka Pajewskiego 

Do grona wyró¿nionych w tym roku do³¹czyli: 

Sebastian Gaczkowski 
- Wydzia³ Historyczny (V rok) 

Anna Miku³a 
- Wydzia³ Historyczny (V rok) 

Filip Maækowiak 
- Wydzia³ Historyczny (IV rok)

Anna Kusiak 
- Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej (III rok) 

Elwira Ostapka 
- Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej (III rok) 

Arkadiusz Dobras 
- Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej (V rok) 
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23 lutego 2009 roku, w wieku 42. lat,
zmar³ dr hab. Jaros³aw Mianowski, prof. UAM,
pracownik Katedry Muzykologii (Wydzia³ Histo-
ryczny). Urodzi³ siê 31 lipca 1966 roku w To-
runiu. Po ukoñczeniu studiów muzykologicz-
nych na UAM pracowa³ w Katedrze Muzykolo-
gii kolejno na stanowisku asystenta (od
1992) i adiunkta (od 1998), a w styczniu
2009 otrzyma³ awans na stanowisko profeso-
ra. Równolegle prowadzi³ zajêcia dydaktyczne
w Akademii Muzycznej im. Ignacego J. Pade-
rewskiego, a od roku 2001 by³ konsultantem
programowym Teatru Wielkiego w Poznaniu.
Doktoryzowa³ siê w roku 1998, a w 2004 ro-
ku opublikowa³ ksi¹¿kê „Afekt w operach Mo-
zarta i Rossiniego”, która sta³a siê jego roz-
praw¹ habilitacyjn¹ (2005). Prowadzi³ bogat¹

dzia³alnoœæ naukow¹ i publicystyczn¹, uczest-
niczy³ w wielu krajowych i zagranicznych konfe-
rencjach muzykologicznych oraz publikowa³
eseje na ³amach ró¿nych czasopism polskich.
Jego zainteresowania badawcze koncentrowa-
³y siê wokó³ XIX-wiecznej muzyki programowej
oraz teatru operowego, interesowa³a Go te¿
problematyka socjologii opery i muzyki w me-
diach. Budzi³ wielkie uznanie nie tylko grun-
town¹ znajomoœci¹ twórczoœci Mozarta, Schu-
berta, Rossiniego czy Mahlera, ale tak¿e
otwartoœci¹ na inspiracje p³yn¹ce z szeroko
pojêtej humanistyki. Bardzo du¿¹ wagê przy-
wi¹zywa³ do popularyzacji wiedzy, co owoco-
wa³o esejami o intryguj¹cych tytu³ach, efek-
townymi wyst¹pieniami dla szerszej publiczno-
œci oraz inicjatywami redakcyjnymi - pocz¹w-

szy od miesiêcznika „Klasyka”, a¿ po za³o¿o-
ny i prowadzony przez niego periodyk „Opero-
mania”, wydawany przez Teatr Wielki w Pozna-
niu. By³ niezwykle utalentowanym wyk³adowc¹,
z ³atwoœci¹ skupia³ wokó³ siebie studentów i
chêtnie dzieli³ siê z nimi w³asnymi doœwiadcze-
niami. Jego dzia³alnoœæ naukowa dawa³a
nadziejê na dalszy rozwój badañ nad polskim i
œwiatowym teatrem operowym oraz na wy-
kszta³cenie polskich specjalistów z tego zakre-
su. Jego wielk¹ pasj¹ by³y te¿ egzotyczne
podró¿e - jedna z nich przynios³a mu œmieræ.
Jego przedwczesne i niespodziewane odejœcie
jest dla nas ogromnym ciosem i bardzo bole-
sn¹ strat¹. ¯egnamy Go z wielkim smutkiem. 

prof. UAM dr hab. Ryszard Wieczorek 
Katedra Muzykologii UAM 
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• • Jak sprzedaje siê pierwsza p³yta ze Z³o-
tej Kolekcji Verba Sacra? 

- S¹ ju¿ parafie, które sprzeda³y przydzielo-
ne egzemplarze i prosz¹ o wiêcej, s¹ instytu-
cje, które kupuj¹ p³yty, ¿eby podarowaæ je
swoim goœciom. S¹ te¿ osoby, które kupuj¹
w Ksiêgarni Uniwersyteckiej - bo tylko tam
mo¿na kupiæ p³yty - dla bliskich jako podaru-
nek, zw³aszcza dla rodaków za granic¹. War-
to przypomnieæ, ¿e jest to seria limitowana,
wiêc jeœli ktoœ chcia³by zebraæ kolekcjê, powi-
nien ju¿ pomyœleæ o zakupie. 

• • Czeka nas jeszcze 13 p³yt, z 86. prezen-
tacji z cyklu Verba Sacra, które odby³y siê
w ci¹gu ostatnich 10 lat. 

- Wci¹¿ mnie zadziwia, ¿e to ryzykowne
przedsiêwziêcie ma powodzenie, trwa i rozwi-
ja siê. Tak, jest w tym coœ w pewnym sensie
dziwnego. Trwa³e s¹ festiwale muzyczne czy
piosenkarskie, ale nie ma w Polsce, w Europie
ani chyba na ca³ym œwiecie festiwalu… s³ow-
nego, który promuje Bibliê i wielk¹ literaturê. 

• • No, a wielcy aktorzy? 
- Wielcy aktorzy s¹ przygotowani do pracy z

wielkimi tekstami, a tego nie oferuje im wspó³-
czesny teatr. S¹ w takiej sytuacji, jak muzycy
filharmonii, którzy zamiast graæ, musieliby bie-
gaæ w ko³o i stroiæ dziwne miny. Mo¿na powie-
dzieæ, ¿e wielcy aktorzy "rzucili siê" na tê ideê,
która pozwala im pokazaæ swoje rzemios³o.
Halina Winiarska mówi³a mi, ¿e niektórzy pyta-
j¹ j¹, jak mo¿na siê dostaæ do Verba Sacra… 

• • Wróæmy do pierwszego spektaklu, który
odby³ siê 10 lat temu. 

- Pierwszym, który siê zg³osi³, by³ Andrzej
Seweryn, ale uda³o mu siê przyjechaæ na Ver-
ba Sacra dopiero po trzech latach. Myœla³em
wtedy o zaproszeniu Olgierda £ukaszewicza z
jego „Psalmami”. By³ pierwszym aktorem,
który wszed³ do kultury oficjalnej z tekstem
religijnym, wiêc uwa¿a³em, ¿e mu siê to nale-
¿y, ale £ukaszewicz nie chcia³ wtedy zmieniaæ
„szyldu”. Pomyœla³em wówczas o innej zasa-
dzie - liczy siê tekst a nie aktor. 

• • Dlaczego wybra³ Pan w³aœnie „Ksiêgê
Koheleta” i „Pieœñ nad Pieœniami”? 

- Król Kohelet ¿y³ w czasach zmian, rozmy-
cia siê pewnych kanonów, tak, jak my w XX
wieku. Pogodzony z tym, potrafi³ jednak jasno
rozró¿niæ dobro i z³o. A „Pieœñ nad Pieœnia-
mi”? Có¿, wszyscy jesteœmy g³odni mi³oœci i
zawsze prze¿ywamy j¹ tak samo. 

• • Wybra³ Pan Gustawa Holoubka, sk¹d po-
mys³, aby zaprosiæ tego w³aœnie aktora? 

- A kto inny móg³by byæ królem? Mo¿e gdy-
by ¿y³ Tadeusz £omnicki..., ale nie, nie, to
móg³ byæ tylko Gustaw Holoubek. 

• • On te¿ tak uwa¿a³? 
- Odniós³ siê do pomys³u, jak do czegoœ

oczywistego. W Warszawie w Teatrze Ate-
neum przegadaliœmy godzinê. O tekstach, o
tym, co dzieje siê w teatrze. Mówi³em, ¿e to
rok Wielkiego Jubileuszu, ¿e to czyta siê w

poznañskiej Katedrze, nad prochami pierw-
szych królów Polski. On to widzia³, rozumia³.
Przed t¹ rozmow¹ myœla³em, aby „Pieœñ nad
Pieœniami” powierzyæ kobiecie, m³odej aktor-
ce, ale po tej rozmowie nie mia³em w¹tpliwo-
œci, ¿e wielki aktor powinien byæ sam. 

• • Czy odbywa³y siê próby przed tym pierw-
szym spektaklem? 

- Nie, tylko techniczne. Inne próby robiliœmy
tylko wtedy, jeœli aktorzy sobie ¿yczyli. Gustaw
Holoubek sobie nie ¿yczy³. Bardzo chcia³em,
¿eby to nie by³o „przere¿yserowane”, ¿eby za-
brzmia³o œwie¿o, a jako re¿yser uwa¿a³em za
najwa¿niejsze zadanie zapewnienie aktorowi
odpowiedniego nastroju, aby by³ „pe³en ³a-
ski”, jak to nazywa³em. Pamiêtam, ¿e w cza-
sie czytania Gustaw Holoubek dosta³ ataku
kaszlu. Potrafi³ nie tylko zapanowaæ nad tym
technicznie, ale po mistrzowsku wplót³ ten ka-
szel w interpretacjê tekstu. Pamiêtam g³êbo-
k¹ ciszê, panuj¹c¹ w Katedrze i to, ¿e dopie-
ro na koniec zorientowa³em siê, ¿e przez ca³y
czas stojê, zapomniawszy usi¹œæ... 

Tê w³aœnie niezapomnian¹ inauguracjê
Verba Sacra w mistrzowskim wykonaniu
mo¿na prze¿yæ raz jeszcze, s³uchaj¹c p³y-
ty. P³ytê z tekstem „Ksiêgi Koheleta” 
i „Pieœni nad pieœniami” czytanym przez
Gustawa Holoubka mo¿na kupiæ w Ksiê-
garni Uniwersyteckiej przy ul. Zwierzy-
nieckiej 7 w Poznaniu. 

Po¿egnanie Prof. dr. hab. Jaros³awa Mianowskiego 

Holoubek król
Z Przemys³awem Basiñskim, re¿yserem prezentacji 
z cyklu Verba Sacra rozmawia Maria Rybicka



Uniwersytet im. Adama Mickiewicza wy-
ró¿nia dziœ i przyjmuje do swego grona
profesora, który w ostatnich dwudzie-

stu latach dawa³ piêkne dowody oddania spra-
wie zbli¿enia dwóch narodów, sprawie zacie-
œniania wspó³pracy dwóch uczelni, dwóch œro-
dowisk - przez dialog i porozumienie, przez
kszta³cenie m³odzie¿y studenckiej. Okazujemy
nasz szacunek cz³owiekowi, który rozumie kie-
runki rozwoju, jest Europejczykiem, nauczycie-
lem akademickim, prawnikiem-praktykiem i
badaczem. Profesor Roland Wittmann jest
osobowoœci¹, która symbolizuje nowocze-
snoœæ, ³¹czy najwy¿sze kompetencje naukowe
z cnotami wychowawcy i organizatora ¿ycia na-
ukowego. Jestem zaszczycony, ¿e mogê w
imieniu dziekana Wydzia³u Prawa i Administra-
cji, spo³ecznoœci wydzia³u, a tak¿e profesora
Andrzeja Szwarca, który z powodu choroby nie
mo¿e byæ z nami, wypowiedzieæ kilka prostych
s³ów o Profesorze Wittmannie, któremu, jak
wielu innym, niejedno zawdziêczam. 

Roland Wittmann urodzi³ siê w 1942 r. na
Wêgrzech, w Budapeszcie. W póŸnych latach
czterdziestych znalaz³ siê w Monachium, gdzie
jako 20-letni mê¿czyzna zda³ maturê. Studio-
wa³ na s³awnym Uniwersytecie Ludwika Ma-
ksymiliana w stolicy Bawarii, najpierw prawo,
potem - w latach 1967-1973 - filozofiê i teoriê
nauki. Obie te dyscypliny humanistyczne ode-
gra³y powa¿n¹ rolê w ukszta³towaniu jego for-
macji intelektualnej, choæ jego pierwsz¹ nau-
kow¹ mi³oœci¹ pozosta³o wci¹¿ prawoznaw-
stwo. W 1968 r. z³o¿y³ pierwszy prawniczy eg-
zamin pañstwowy, w kilka lat póŸniej - drugi.
Jeszcze przed ukoñczeniem studiów filozoficz-
nych zosta³ asystentem na macierzystym Wy-
dziale Prawa monachijskiego Uniwersytetu.
Doskonali³ swój warsztat naukowy na semina-
rium Wolfganga Kunkla, który by³ œwiatowej
s³awy, najwiêkszym - obok Maxa Kasera - au-
torytetem wœród prawników-romanistów na
obszarze anglo- i niemieckojêzycznym. Kunkel
od razu doceni³ wielkie mo¿liwoœci rozwoju na-
ukowego swojego ucznia i szybko poprowadzi³
go do doktoratu. Obrona odby³a siê w 1971 r.,
a podstaw¹ przewodu by³a dysertacja o
uszkodzeniu cia³a wolnego cz³owieka w kla-
sycznym prawie rzymskim („Die Körperverlet-
zung am Freien [Menschen] im klassischen
Römischen Recht”). Praca stanowi³a wydarze-
nie z uwagi na nowatorstwo metod badaw-
czych; by³a dzie³em talentu, pracowitoœci i
przenikliwoœci w interpretacji rzymskich
Ÿróde³. Dziesiêæ lat póŸniej, w roku 1981, ha-

bilitowa³ siê Roland Wittmann na Uniwersyte-
cie Ludwika Maksymiliana rozpraw¹ ju¿ ze
wspó³czesnego prawa cywilnego: „Begriff und
Funktionen der Geschäftsführung ohne Au-
ftrag”. Ta praca równie¿ zosta³a wysoko oce-
niona przez krytykê. Przynios³a ona autorowi
stanowisko profesora prawa cywilnego, filozo-
fii prawa i prawa rzymskiego. Zachêci³a go te¿
do sta³ego poszerzania konturów pola badaw-
czego. Rozrzut podejmowanych tematów sta³
siê w latach osiemdziesi¹tych imponuj¹cy.
Szeroki rozg³os przynios³y Rolandowi Wittman-
nowi teksty poœwiêcone wspó³czesnym wspól-
notom pozama³¿eñskim oraz prawnym aspek-
tom zawierania ma³¿eñstw przez osoby roz-
wiedzione. Wyniki jego dociekañ by³y publiko-
wane w wielu krajach, m.in. w Japonii. Do kla-
syki literatury prawniczej trzeba zaliczyæ opra-
cowany wespó³ z Wolfgangiem Kunklem, choæ
wydany ju¿ po œmierci Mistrza, tom, stanowi¹-
cy syntezê rozwa¿añ o ustroju i praktyce kon-
stytucyjnej w republikañskim Rzymie („Staats-
ordunung und Staatspraxis der Römischen
Republik. Die Magistratur”) z 1995 r. 

Walory poznawcze i spo³eczn¹ donios³oœæ
posiadaj¹ rozprawy Wittmanna o charakterze
teoretyczno-filozoficznym, utwory traktuj¹ce o
etyce w dzia³alnoœci prawodawczej, studia z za-
kresu antropologii politycznej, rozwa¿ania na
temat pozytywizmu prawniczego, nale¿¹ce do
ró¿nych dyscyplin humanistycznych, nie tylko
prawoznawstwa. Miar¹ iœcie renesansowych
zainteresowañ badawczych s¹ rozwa¿ania nad
twórczoœci¹ dwóch wielkich autorytetów filozo-
fii politycznej w Niemczech, jakimi byli Immanu-
el Kant u schy³ku epoki Oœwiecenia i Carl
Schmitt, kontrowersyjny patriarcha kilku epok
w niemieckiej historii XX stulecia. Roland Witt-
mann w wyrafinowany intelektualnie sposób
prezentowa³ bogactwo w¹tków, kryj¹cych siê w
myœli królewieckiego filozofa o wiecznym poko-
ju, ukazywa³ te¿ krytyczne stanowisko wobec
teorii w³adzy, a zw³aszcza tzw. decyzjonizmu
Schmitta, autora, który równie dobrze czu³ siê
Republice Weimarskiej w tzw. III Rzeszy i Repu-
blice Federalnej Niemiec lat piêædziesi¹tych.
Podawa³ wnikliwej analizie myœl patriarchy za-
chodnioniemieckiego konstytucjonalizmu,
przeanalizowa³ te¿ po¿ytki p³yn¹ce z badania
klasyków, ale i ukaza³ katastrofalne nastêp-
stwa, jakie mog¹ wynikaæ ze zbyt bliskiego i
natrêtnego podporz¹dkowania nauki polityce. 

Roland Wittmann jest bliski œrodowiskom
humanistycznym w naszym kraju jako uczo-
ny, zarówno dziêki podejmowanym w bada-

niach tematom, jak i dziêki rezultatom do-
ciekañ nad nimi, ale równie bliski jest nam
jako nauczyciel akademicki i organizator ¿y-
cia naukowego. 

Rozstrzygn¹³ o tym fakt, kiedy w 1992 r.
uzyska³ Roland Wittmann Katedrê Prawa Pry-
watnego, Filozofii Prawa, Prawa Rzymskiego i
Europejskiej Historii Prawa na tworzonym
wtenczas Europejskim Uniwersytecie Viadrina
we Frankfurcie nad Odr¹. Sta³ siê jednym z
g³ównych architektów tej uczelni, usytuowanej
na granicy z Polsk¹ i z natury rzeczy powo³a-
nej do szerokiej z ni¹ wspó³pracy. By³ cz³on-
kiem za³o¿ycielskiego Senatu, przewodnicz¹-
cym Senackiej Komisji do spraw Planowania i
Finansów i - co najwa¿niejsze - pierwszym
dziekanem organizowanego Wydzia³u Prawa.
Od pocz¹tku zabiega³ o rozbudowê kontaktów
z nauk¹ polsk¹ i uniwersytetami polskimi w
strefie niemiecko-polskiego pogranicza, z Uni-
wersytetem im. Adama Mickiewicza w szcze-
gólnoœci. Jako cz³onek Komisji Mieszanej obu
uczelni wspó³tworzy³ polsko-niemieckie studia
prawnicze, bra³ wyj¹tkowo czynny udzia³ w mo-
dyfikowaniu ich programu, by³ troskliwym i
szanowanym powszechnie opiekunem grup
polskich studentów, sam prowadzi³ - nieraz po
polsku - wyk³ady i seminaria, we wspó³dzia³a-
niu z polskimi profesorami czuwa³ nad pozio-
mem prac magisterskich, anga¿owa³ do pracy
w swojej Katedrze najzdolniejszych absolwen-
tów. Przyje¿d¿a³ na nasz Uniwersytet, by uczest-
niczyæ w realizowaniu programu Studium Pra-
wa Niemieckiego, wyg³asza³ wyk³ady goœcin-
ne, publikowa³ w polskich periodykach nauko-
wych, uczestniczy³ w konferencjach nauko-
wych, organizowanych w naszym kraju i w wa¿-
nych uroczystoœciach akademickich, z wielo-
ma z nas utrzymywa³ przyjazne stosunki zawo-
dowe i towarzyskie, których nie os³abi³o jego
przejœcie w 2007 r. na emeryturê. By³ w rów-
nej mierze ambasadorem swojej uczelni w
Polsce, w Poznaniu nade wszystko, ale tak¿e
we Wroc³awiu, w Katowicach i Krakowie, jak i
reprezentantem œrodowisk naszego kraju w
Niemczech. W roku 2005 Polska Akademia
Umiejêtnoœci przyjê³a go do grona swych cz³on-
ków zagranicznych, a uroczyste wrêczenie Ro-
landowi Wittmannowi dyplomu Akademii zgro-
madzi³o w gmachu Ambasady RP w Berlinie t³u-
my uczonych i studentów z obu krajów. 

Wyra¿am radoœæ, ¿e Medal „Za Zas³ugi dla
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza” trafia
dziœ w tak godne rêce. Gratulujê w imieniu
spo³ecznoœci wydzia³u. 

Ad multos annos! 
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W sprawie zbli¿enia dwóch narodów
W uzupe³nieniu do informacji  o wyró¿nieniu Prof. Rolanda Wittmanna Medalem
„Za Zas³ugi dla Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza” (o czym pisaliœmy w numerze
lutowym „¯ycia Uniwersyteckiego”), poni¿ej publikujemy fragmenty laudacji, 
wyg³oszonej podczas uroczystoœci przez profesora Henryka Olszewskiego.



Zabrak³o miejsc i trzeba by³o otworzyæ bal-
kon w Auli Lubrañskiego, by zmieœciæ wszy-
stkich zainteresowanych projektowanymi
zmianami na studiach doktoranckich. Go-
œcie przyjechali na zorganizowane przez
UAM 25 lutego br. ogólnopolskie semina-
rium dla kierowników studiów doktorackich. 

Szykuj¹ siê zmiany rewolucyjne. Mówi³a o
nich wiceminister nauki i szkolnictwa wy¿sze-
go, prof. Gra¿yna Prawelska-Skrzypek. Zwróci-
³a uwagê na to, o czym mówi siê od dawna:
studia doktoranckie s¹ trzecim etapem stu-
diów z jednej strony, a z drugiej - maj¹ nieja-
sny status, podobnie jak ich uczestnicy, którzy
nie s¹ ju¿ studentami, ale jeszcze nie s¹ pra-
cownikami naukowymi. Uczelnie same wpro-
wadzaj¹ ró¿ne regulacje w tym zakresie. Pani
minister referowa³a, ¿e niejasne s¹ ju¿ same
kryteria kwalifikacji, brak oferty programowej,
wystêpuj¹ trudnoœci ze znalezieniem promoto-
ra, nie mo¿na w zasadzie broniæ pracy w jêzy-
ku obcym, choæ w dzisiejszym œwiecie taka
mo¿liwoœæ powinna byæ naturalna, podobnie
jak wspólne z uczelniami zagranicznymi studia
i dyplomy. 

Pakiet za³o¿eñ zmian nosi tytu³ „Doktorat na
miarê wyzwañ”. Zawiera propozycje otwartych
kwalifikacji konkursowych i opracowanie ramo-
wych standardów kszta³cenia doktorantów.
Wiod¹ce jednostki mog¹ liczyæ na dofinanso-
wanie, ale jednoczeœnie jakoœæ studiów dokto-
ranckich ma byæ kontrolowana. Do opieki nad
doktorantem, np. maj¹ mieæ prawo tylko „nau-
kowcy bezpoœrednio aktywni”, jak to eufemi-
stycznie okreœli³a minister G. Prawelska-Skrzy-
pek, zdradzaj¹c, ¿e s¹ w Polsce uczelnie, na
których 60 procent pracowników nie mia³o w
ci¹gu kilku ostatnich lat ¿adnych publikacji.
Doktorantom te¿ podwy¿szy siê poprzeczkê:
przewód bêdzie móg³ zostaæ otwarty dopiero
wtedy, gdy kandydat bêdzie mia³ przynajmniej
jedn¹ publikacjê w piœmie o zasiêgu co naj-
mniej krajowym. Doktorat bêdzie mo¿na uzy-
skaæ tak¿e na podstawie publikacji, na wzór
niemiecki, ale wtedy musz¹ to byæ publikacje
w pismach z Listy Filadelfijskiej. Jasno musi
byæ tak¿e okreœlony udzia³ kandydata w publi-
kacji zespo³owej, tak, aby na podstawie jednej
publikacji zespo³owej o doktorat mog³a ubie-
gaæ siê tylko jedna osoba. Znajomoœæ jêzyka
obcego musi byæ potwierdzona certyfikatem -
egzamin nie wystarczy. W zamian za to bêd¹
doktoraty, np. wspólne z uczelniami zagranicz-
nymi. Minister Prawelska-Skrzypek zwróci³a te¿
uwagê, ¿e w odniesieniu do przesz³oœci, nie
wszyscy doktorzy myœl¹ o pracy naukowej na
uczelni. St¹d pomys³ na studia doktoranckie
interdyscyplinarne, w powi¹zaniu z gospodark¹
czy wrêcz na jej zamówienie. 

Studia doktoranckie maj¹ podlegaæ akredy-
tacji, prowadzonej przez Pañstwow¹ Komisjê
Akredytacyjn¹, a ocena powinna siê opieraæ
na krajowych ramach kwalifikacji. 

Co w³aœciwie powinien umieæ doktor? O tym
mówi³ prof. Jerzy B³a¿ejowski, przewodnicz¹cy
Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego. Na pod-
stawie licznych dokumentów i doœwiadczeñ
europejskich przyjmuje siê, ¿e studia takie
trwaj¹ 6-8 semestrów, odpowiadaj¹ 45.-60.
punktom ECTS, z czego co najmniej 20 punk-
tów to wiedza teoretyczna i badania, 10 punk-
tów umiejêtnoœci, a 5 - postawy etyczne i pro-
spo³eczne. Pozosta³e punkty mo¿na rozdyspo-
nowaæ wœród tych dzia³ów. Da siê je opisaæ -
twierdzi³ prof. B³a¿ejowski - i tak, np. pierwszy
dzia³, wiedzy, obejmuje takie kryteria, jak: ory-
ginalny wk³ad w naukê, krytyczne podejœcie,
rozwi¹zywanie problemów naukowych, umie-
jêtnoœæ uczestnictwa w zespo³ach naukowych
czy umiejêtnoœæ komunikacji z ekspertami i
spo³eczeñstwem. Jednym z wymogów jest te¿
znajomoœæ prawa ochrony w³asnoœci intelek-
tualnej, z czym jest Ÿle na polskich uczelniach.
Ciekawy jest dzia³ „postawa”, zupe³nie nowy
w polskich warunkach: „œwie¿o upieczony”
doktor powinien byæ, np. œwiadomy swojej roli
spo³ecznej, wykazywaæ samokrytycyzm w pra-
cy twórczej, umieæ ponosiæ odpowiedzialnoœæ
za siebie i wspó³pracowników. Doktorant po-
winien odbyæ przynajmniej semestr studiów
poza macierzyst¹ uczelni¹, a praktyki równie¿
móg³by odbywaæ poza ni¹ (to oferta dla pra-
cuj¹cych doktorantów). Projektanci tego „opi-
su doktora” zalecaj¹ mu te¿ badania zespo³o-
we i interdyscyplinarne. Projekt Rady G³ównej
ma opiniê pozytywn¹ KRASP, PKA, Rady Nau-
ki, Krajowej Reprezentacji Doktorantów i
Centralnej Komisji ds. Tytu³ów (i tylko jedne-
go Senatu - macierzystej uczelni prof. B³a¿e-
jowskiego). 

Prof. Marek W¹sowicz, przewodnicz¹cy
PKA, jako przysz³e cia³o akredytuj¹ce, zg³osi³

wiele w¹tpliwoœci. Co oceniaæ? Program stu-
diów? Przecie¿ wszyscy wiedz¹, ¿e o jakoœci
studiów doktoranckich nie decyduje program,
tylko jakoœæ gremium naukowego. Mo¿e wiêc
jakoœæ studiów doktoranckich powinna oce-
niaæ raczej komisja œrodowiskowa? Podkre-
œli³, ¿e trzeba du¿o wiêksz¹ wagê ni¿ na stu-
diach I i II stopnia przywi¹zywaæ do odpowie-
dniej selekcji kandydatów i... promotorów. 
- Z³y promotor - powiedzia³ - mo¿e „roz³o¿yæ”
nawet zdolnego doktoranta. 

O krajowych ramach kwalifikacji mówi³a
prof. Ewa Chmielecka, filozof ze Szko³y G³ów-
nej Handlowej, przewodnicz¹cy zespo³u eks-
pertów boloñskich. Podkreœli³a, ¿e krajowe ra-
my kwalifikacji, czyli mówi¹c w uproszczeniu,
okreœlenie, co umie absolwent danego stop-
nia studiów, nie s³u¿¹ drêczeniu biurokratycz-
nemu, lecz budowaniu wzajemnego zaufania
miêdzy instytucjami naukowymi. Z dyplomu
powinno siê odczytaæ dok³adnie umiejêtnoœci
absolwenta. Ramy krajowe wdro¿y³o ju¿ 6 kra-
jów Unii Europejskiej, 6 zaczyna wdra¿aæ, 12
dyskutuje nad projektem. Czasu nie ma du¿o,
bo od 2012 roku na ka¿dym œwiadectwie (aby
by³o wa¿ne w UE) musi byæ zaznaczony jeden
z oœmiu stopni kszta³cenia (od przedszkola do
studiów doktoranckich). To, oczywiœcie, nie
bêdzie tylko formalnoœci¹: tak, jak przy nor-
mach ISO, te ramy krajowe bêd¹ kontrolowa-
ne i to przez ekspertów zagranicznych. - W
trzech dzia³ach: „wiedza”, „umiejêtnoœci”,
„postawa” najwiêcej dyskusji w Polsce budzi
ostatni - podkreœli³a prof. Chmielecka. - Dokto-
ranci to przecie¿ elita inteligencji. Czy omówio-
no z nimi dokument „Dobre obyczaje w bada-
niach naukowych”? - pyta³a. - Czy wiedz¹, co
to jest prawda? Co to jest poznanie? Co to
jest etyka naukowca? 

Seminarium i przedstawione na nim projek-
ty (oraz w¹tpliwoœci) s¹ pocz¹tkiem tak po-
trzebnej dyskusji o studiach doktoranckich. 

Maria Rybicka
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Ogólnopolska konferencja w Poznaniu 

Doktorat miar¹ wyzwañ 
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doktor habilitowany:
1. KARMIÑSKA Eliza 

temat pracy: Jêzykowy obraz Boga i œwiata. O przek³adzie teologii niemieckiej

na jêzyk polski

doktorzy :
1. SZUTKOWSKI Tomasz, promotor: prof. dr hab. Michai³ ALEKSIEJENKO

temat pracy: Nazwa w³asna w sk³adzie jednostek paremiologicznych 

(na materiale jêzyka rosyjskiego i polskiego)

2. BOROWIAK Tomasz, promotor: prof. dr hab. Jerzy BAÑCZEROWSKI

temat pracy: English-induced changes to Colloquial Hindi lexicon and structure

3. MICHALSKI Marcin, promotor: prof. dr hab. Jerzy BAÑCZEROWSKI

temat pracy: A typology of biconstituent hypotactic adjectival syntagms 

in Modern Written Arabic

4. WAWRZYNIAK Sandra, promotor: prof. dr hab. Jerzy BAÑCZEROWSKI

temat pracy: Swahili Phytonymy: An Ethnolinguistic Study

5. BIERNAT-SÓWKA Joanna, promotor: prof. dr hab. Józef DARSKI

temat pracy: Fragewörter im Deutschen und im Polnischen

6. BIELEWICZ-DUBIEC Anna, promotor: prof. dr hab. Józef DARSKI

temat pracy: Die Wortfolge im Roman "Steppenwolf" von Hermann Hesse

7. WAGNER Agnieszka, promotor: prof. dr hab. Gra¿yna DEMENKO

temat pracy: A comprehensive model of intonation for application in speech

synthesis

8. DROZDOWSKA Izabela, promotor: prof. dr hab. Roman DZIERGWA

temat pracy: Topographien der Begegnung. Untersuchungen zur jüngeren

deutschen und polnischen Prosa der ‚Grenzräume' nach 1989

9. WOJAN Katarzyna, promotor: prof. dr hab. Jerzy KALISZAN

temat pracy: Wspólnota homonimiki jêzyków europejskich 

(na przyk³adzie polskiego, rosyjskiego i fiñskiego)

10. RAJEWSKA-PERZYÑSKA Agnieszka, promotor: prof. dr hab. Czes³aw KAROLAK

temat pracy: Rolf Bongs: Dossoziation eines Schriftstellers 

im Spannungsfeld zwischen Anpassung und Selbstilisierung

11. £YK Maciej, promotor: prof. dr hab. Maria KRYSZTOFIAK-KASZYÑSKA

temat pracy: Thomas Bernhard als Theaterautor in Polen. Übersetzung,

Inszenierung, Rezeption

12. MROZEWICZ Anna, promotor: prof. dr hab. Maria KRYSZTOFIAK-KASZYÑSKA

temat pracy: Ekfraza w twórczoœci wybranych wspó³czesnych pisarzy duñskich

13. PROSOWSKA Monika, promotor: prof. dr hab. Jerzy LIS

temat pracy: Le récit de filiation dans la littérature contemporaine en France

et en Pologne

14. BAJER Micha³, promotor: prof. dr hab. Miros³aw LOBA

temat pracy: L'imagination du spectateur dans les ecrits sur le theatre 

de l'abbe d'Aubignac

15. KURPASKA Maria, promotor: prof. dr hab. Alfred MAJEWICZ

temat pracy: The Great Dictionary of Modern Chinese Dialects 

and the actual dialectal situation in China

16. ¯EBROWSKA Anna, promotor: prof. dr hab. Antoni MARKUNAS

temat pracy: Rol i miesto mie¿kulturnych aspiektow 

w prepodawanii russkogo jazyka na russkoj filologii

17. PAW£OWSKA Agnieszka, promotor: prof. dr hab. Kazimiera MYCZKO

temat pracy: Schriftliche Fehlerkorrektur und die Förderung der Lernerautonomie

18. FERNÁNDEZ JÓDAR Raúl, promotor: prof. dr hab. Wiaczes³aw NOWIKOW

temat pracy: Análisis de errors léxicos, morfosintáxicos y gráficos 

en la lengua escrita de los aprendices polacos de espanol

19. KOWALONEK Monika, promotor: prof. dr hab. Waldemar PFEIFFER

temat pracy: Das Lernen der Nachbarsprache Polnisch als Voraussetzung

einer entwickelten Grenzkompetenz in der Grenzregion Deutschland-Polen

20. DYLEWSKA Agnieszka, promotor: prof. dr hab. Edyta PO£CZYÑSKA

temat pracy: Sagen und sagenhafte Erzählungen in deutschen 

und polnischen Sammlungen der Provinz Posen (1815-1918)

21. PISKOREK Izabela, promotor: prof. dr hab. Edyta PO£CZYÑSKA

temat pracy: Das historische versus stereotypisierte polnische Herrscherbild

in der deutschsprachigen Literatur des 18. Jahrhunderts

22. ZAWACKA-NAJGEBURSKA Marta, promotor: prof. dr hab. Stanis³aw PUPPEL

temat pracy: Adaptations of the communicative behaviour of primary 

caretakers to the growing linguistic-communicative competence of the child

in the first year of life: a case study

23. BIZUKOJÆ Katarzyna, promotor: prof. dr hab. Christoph SCHATTE

temat pracy: Bildung, Semantik und Funktion neuer Nominalkomposita 

in deutschen Newsletter-Texten

24. URBAN Anna, promotor: prof. dr hab. Christoph SCHATTE

temat pracy: Funktionen von Phraseologismen in Feuilletons am Beispiel 

von Texten der „Frankfurter Allgemeinen Zeitung”

25. KLIMKOWSKI Tomasz, promotor: prof. dr hab. Józef SYPNICKI

temat pracy: Influenþe slave vechi asupra morfologiei ºi sintaxei limbii române

26. PIETRZKIEWICZ Anna, promotor: prof. dr hab. Józef SYPNICKI

temat pracy: Les fonctions syntaxiques de l'infinitif en français et en polonais

27. WICENCIAK-SZULC Agata, promotor: prof. dr hab. Zdzis³aw  WAWRZYNIAK

temat pracy: Jêzykowy obraz przeciwnika politycznego w kampanii wyborczej

w Szwecji w 2006 roku

28. FEDORUSHKOV Jurij, promotor: prof. dr hab. Piotr WIERZCHOÑ

temat pracy: Metody ekscerpcji neologizmów jêzyka rosyjskiego 

(na materiale wspó³czesnej prasy rosyjskiej)

29. SKØIVÁNEK Hanna, promotor: prof. dr hab. Weronika WILCZYÑSKA 

temat pracy: L'auto?valuation comme moyen d'accroître l'interactivité en com-

munication exolingue au niveau avancé. A l'exemple de la discussion informelle

30. KALISKA Agnieszka Kornelia, promotor: prof. dr hab. Gra¿yna VETULANI 

temat pracy: Analiza przejawów predykacji w jêzyku polskim i francuskim w celu

wyznaczenia równowa¿nych semantycznue wyk³adników predyktu logicznego

31. STEFANIUK Marcela, promotor: prof. dr hab. Jerzy ¯MUDZKI

temat pracy: Die Kategorien KOPFBEDECKUNG und KLEIDUNG im

Deutschen und im Polnischen. Eine konfrontative Untersuchung
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ni, otwieraj¹ nowe szanse - zatem i pytania o ni¹ maj¹, z ko-
niecznoœci, mniej instrumentalny charakter. 

Na listopadowym spotkaniu na Uniwersytecie w Zielonej
Górze z sali pad³o pytanie: - Co by siê sta³o, gdyby nie by³o Pro-
cesu Boloñskiego?”. Samo pytanie jest bardzo niepoprawne z
metodologicznego punktu widzenia - zawiera niedopuszczalne
„gdybanie”. Rozumiemy, ¿e za t¹ form¹ kryj¹ siê wcale nieba-
nalne treœci oraz bardzo wa¿ne i powa¿ne pytania. Nie znam in-
tencji autora pytania, ale stara³abym siê je zinterpretowaæ, za-
daj¹c szereg bardziej szczegó³owych pytañ, takich jak: 

• Jaki by³ powód podpisania Deklaracji Boloñskiej przez mi-
nistrów w³aœciwych dla szkolnictwa wy¿szego? 

• Czy Deklaracja i Proces mia³y coœ poprawiæ w sytuacji eu-
ropejskiego szkolnictwa wy¿-szego? Jeœli tak, to co? Czy istnia-
³y dlañ jakieœ zagro¿enia? Jeœli tak - to jakie? 

• Czy Proces Boloñski te ewentualne zagro¿enia likwiduje?
Czy podejmuje wyzwania? Stwarza nowe szanse? Szanse na co?

• Dlaczego zdecydowano siê na uruchomienie takich, a nie
innych mechanizmów Procesu w postaci znanych nam ju¿ na-
rzêdzi, zadañ? Do jakich ogólnych celów one prowadz¹? 

• Czy Proces Boloñski by³ zamierzony i jest realizowany jako
europejska strategia rozwoju szkolnictwa wy¿szego? Jeœli tak -
jakie s¹ efekty pozytywne i negatywne jej realizacji? Tak¿e dla
naszej, œrodkowo - wschodniej i pokomunistycznej czêœci Euro-
py? Czy ktoœ - na poziomie europejskim, ale tak¿e krajowym te
rezultaty œledzi, zbiera dane, ocenia tendencje rozwojowe? 

• Czy Polskie szkolnictwo wy¿sze wykorzystuje tê domniema-
n¹ szansê, wnoszon¹ przez Proces? Jak jest on wdra¿any na po-

Jestem ekspertem boloñskim (uprzednio promotorem), od
kilku lat i zaczynam dostrzegaæ zmianê w nastawieniu
uczestników tych spotkañ do Procesu, przejawiaj¹c¹ siê w

zmianie charakteru i tematyki zadawanych pytañ. Trzy lata te-
mu tematem wiod¹cym by³y punkty ECTS i suplement do dyplo-
mu oraz zasady mobilnoœci studentów i uznawalnoœci jej wyni-
ków. Po wejœciu w ¿ycie systemu studiów dwustopniowych, to
one sta³y siê synonimem procesu i to o nie pytano najczêœciej
- i najczêœciej z wielkim sceptycyzmem. Ukuto im nawet
wdziêczn¹ nazwê Boloñskiego Modelu Studiów. Od roku tema-
tem wiod¹cym jest europejska i krajowa struktura kwalifikacji.
Towarzysz¹ jej nieustannie dywagacje na temat metod zapew-
niania jakoœci, choæ one budz¹ najmniej kontrowersji - przywy-
kliœmy ju¿ do akredytacji. S³owem: jeszcze rok, dwa, trzy lata
temu dominowa³y pytania „techniczne”, dotycz¹ce zastosowañ
narzêdzi Procesu, czasem metod realizacji jego zadañ. Pytañ
rozpoznaj¹cych ogólny sens tych zabiegów operacyjnych nie za-
dawano zbyt czêsto. Proces sprowadzany by³ do narzêdzi orga-
nizacyjnych. 

Jako siê rzek³o, ta sytuacja siê zmienia. W ostatnich miesi¹-
cach coraz czêœciej pojawiaj¹ siê pytania o szerszy sens zmia-
ny, jakiej doœwiadczamy, o t³o zastosowañ do narzêdzi. Pojawia
siê refleksja nad tym, jakie cele maj¹ realizowaæ wymienione
wy¿ej instrumenty. Patrz¹c bardzo powierzchownie, mo¿na by
powiedzieæ, ¿e obecne pytania wskazuj¹ na to, ¿e narzêdzia ju¿
zosta³y „oswojone” - wdro¿one na uczelniach, a po nich poja-
wia siê próba odpowiedzi na pytanie o to, jakie za ich pomoc¹
mo¿na osi¹gn¹æ po¿ytki, przekraczaj¹ce zwyk³e, codzienne ad-
ministrowanie przebiegiem studiów. Wspomnia³am, ¿e te tech-
niczne pytania przek³adaj¹ siê dziœ na pytania o struktury (ra-
my) kwalifikacji, w których poprzednio u¿ywane narzêdzia zwi¹-
zane s¹ w jeden spójny system. Jednak¿e struktura nie jest ju¿
tylko instrumentem: przynoszone przez ni¹ zmiany maj¹ mery-
toryczny charakter, rozszerzaj¹ autonomiê programow¹ uczel-
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Pytania o Proces  
Do typowych dzia³añ ekspertów boloñskich zaliczaj¹ siê tzw. Dni Boloñskie, 
czyli organizowane na uczelniach na terenie ca³ego kraju konferencje, seminaria, 
czasem warsztaty, poœwiêcone jednej lub wiêkszej iloœci zagadnieñ zwi¹zanych 
z Procesem Boloñskim. Spotkania z nauczycielami akademickimi organizowane 
w ramach Dni Boloñskich przynosz¹ ekspertom boloñskim prawdziwe wyzwania. 
Nie ma bowiem co ukrywaæ - Proces Boloñski nie jest ulubionym bohaterem 
œrodowiska akademickiego w naszym kraju, a jego zalecenia czêsto bywaj¹ 
odczytywane jako uci¹¿liwe i niepotrzebne zabiegi biurokratyczne, czasem burz¹ce
stary, dobry porz¹dek. Czasami zmierzenie siê z pytaniami, padaj¹cymi od osób z sali,
nie jest ³atwe. 



ziomie krajowym? Czy sta³ siê zapleczem budowy strategii rozwo-
ju: szkolnictwa wy¿szego jako ca³oœci i poszczególnych uczelni?
Dok¹d takie strategie mia³yby prowadziæ swoje podmioty? 

To s¹ pytania, które zakresem daleko wykraczaj¹ poza cele
edukacyjnych dzia³añ szkolnictwa wy¿szego, opisane w doku-
mentach boloñskich, takie jak przygotowanie absolwentów do
potrzeb rynku pracy, zapewnienie kadr dla gospodarki opartej
na wiedzy, zapewnienie przygotowania do aktywnych ról obywa-
telskich w rozwiniêtej demokracji, rozwój osobowy, otwarcie ka-
na³ów przep³ywu œrodków, kadr, otwarcie kana³ów konkurencji
itd. To s¹ pytania, dotycz¹ce celów ca³ego systemu szkolnic-
twa wy¿szego w Europie, co mo¿e wskazywaæ na strategiczny,
a nie tylko instrumentalny charakter Procesu. W istocie spro-
wadzanie go do zabiegów administracyjnych jest znacznym
uproszczeniem tego, czym on jest. Jeœli nawet by³ zamierzony
tylko instrumentalnie - jako narzêdzie zwiêkszaj¹ce mobilnoœæ
œrodowiska akademickiego, to konsekwencje otwarcia wspo-
mnianych przed chwil¹ kana³ów przep³ywów ludzi i zasobów
przekroczy³y ten bezpoœredni cel. 

Powróæmy do listy pytañ o strategiczny wymiar Procesu. Zna-
nym powodem podpisania Deklaracji Boloñskiej i
wprowadzenia w ¿ycie Procesu by³ zamiar zwiêkszenia atrakcyj-
noœci Europejskiego Obszaru Szkolnictwa Wy¿szego w stosun-
ku do innych systemów, zw³aszcza do systemu szkó³ wy¿szych
i badañ w USA. Ka¿dy, kto œledzi stosowne statystyki, wie, ¿e
Europie grozi³a (nadal grozi?) utrata znaczenia jako obszaru
najwybitniejszych dokonañ intelektualnych, odkryæ naukowych
i innowacji. Utrata kapita³u naukowego, w tym przede wszyst-
kim kapita³u ludzkiego na rzecz Stanów Zjednoczonych by³a tak
znaczna, ¿e stanowi³a zagro¿enie dla rozwoju szkolnictwa wy-
¿szego, a co za tym idzie - mo¿liwoœci budowy w Europie spo-
³eczeñstwa i gospodarki opartych na wiedzy. Odpowiedzi¹ mia-
³a byæ taka przebudowa Europejskiego Obszaru Szkolnictwa
Wy¿-szego, aby skonsolidowanie sta³o siê konkurencyjne dla
œwiata. Taka by³a intencja najpierw Deklaracji Boloñskiej, a na-
stêpnie dokumentu Komisji Europejskiej „The role of universi-
ties in the Europe of Knowledge”. Oczywiœcie, wymaga to zna-
cz¹cych zmian w strukturze systemu szkó³ wy¿szych w Europie
- uczelnie musz¹ ró¿niæ siê miêdzy sob¹ nie tylko misj¹, rodza-
jem kadry i studentów, programami i profilem kszta³cenia, spo-
sobem organizacji instytucjonalnej - to zró¿nicowanie jest nor-
malnym elementem podtrzymania rozwoju w kulturze. Powinny
tak¿e ró¿niæ siê charakterem dzia³alnoœci w najszerszym zna-
czeniu: powinny wœród nich byæ jednostki elitarne, zachowuj¹-
ce najbardziej akademicki typ kszta³cenia, bazuj¹cego na pra-
cy badawczej i wykorzystuj¹cego jej wyniki w pracy dydaktycz-
nej - zaœ na drugim biegunie jednostki prowadz¹ce kszta³cenie
masowe, stanowi¹ce kuŸniê kadr dla gospodarek regionalnych
czy lokalnych. 

W Europie i na œwiecie od wielu lat toczy siê debata nad mo-
delem nowoczesnego uniwersytetu. Tradycyjny model Hum-

boldtowski (uniwersytet badawczy) jest wypierany przez model
uczelni - dobrze zarz¹dzanej firmy, tzw. uniwersytetu przedsiê-
biorczego. Obydwa typy uczelni maj¹ wady, choæ ka¿dy z nich
inne. Potrzeba stworzenia spo³eczeñstwa wiedzy, umasowie-
nie kszta³cenia wy¿szego, utrata wy³¹cznoœci w tworzeniu wie-
dzy zdezaktualizowa³y model tradycyjny, zaœ model przedsiê-
biorstwa niesie powa¿ne zagro¿enia w realizacji fundamental-
nej misji uniwersytetu: jego s³u¿by prawdzie, s³u¿ebnoœci pu-
blicznej, korporacyjnemu zarz¹dzaniu, bazuj¹cemu na etosie
itd. Nie ma zgody w œrodowisku akademickim Europy ani na
jedno rozwi¹zanie, ani na drugie w postaci czystej. Trwaj¹ po-
szukiwania trzeciej drogi, nadzwyczaj interesuj¹ce (o tym wiê-
cej w którymœ z nastêpnych numerów naszego czasopisma).
Po której stronie w tym sporze lokuje siê Proces Boloñski? Co
proponuje na przysz³oœæ - nasz¹ przysz³oœæ? Otó¿ Proces w
warstwie deklaracji, pozostaj¹c po stronie uniwersytetu badaw-
czego, w warstwie narzêdziowej nastawiony jest na kontrolê
„accountability” uczelni. Nie jest to jednak „trzecia”, syntetycz-
na droga rozumienia misji uniwersytetu, a raczej pomieszanie
materii. W interpretacji ³agodnej - niezamierzony eklektyzm; w
interpretacji radykalnej - niezrozumienie problemu i postulowa-
nie dwóch, niespójnych ze sob¹ modeli. Na pierwszy rzut oka
mamy wiêc niejak¹ rozbie¿noœæ w deklaracjach, okreœlaj¹cych
podstawowe cele Europejskiego Obszaru Szkolnictwa Wy¿sze-
go. Uzasadnienie tej tezy wymaga³oby jednak g³êbszych analiz. 

Oczywiœcie, zawsze mo¿na zapytaæ: po co jemy tê ¿abê?. Czy
przyniesie nam jakieœ korzyœci, skoro na razie widaæ same
uci¹¿liwoœci? Na dodatek wzrost mobilnoœci kadr i studentów
oraz koniecznoœæ konkurowania z uczelniami europejskimi o
œrodki unijne, o studentów, o inne dobra obna¿a nasze s³abo-
œci doœæ boleœnie (asymetria przep³ywów studentów, niewielkie
sukcesy w zdobywaniu pieniêdzy i pozycji na edukacyjnych ryn-
kach europejskich). Mo¿na tak¿e zapytaæ, jak tê ¿abê zmieniæ w
ksiêcia, z którym zawrzemy zwi¹zek i zbudujemy œwietlan¹ przy-
sz³oœæ (to siê chyba robi³o za pomoc¹ poca³unku, ale tu meta-
fora ju¿ mi siê wymyka). Ju¿ bez ¿artów warto dodaæ, ¿e te py-
tania powinny staæ siê tematem powa¿nej debaty o strategicz-
nym charakterze, poniewa¿ Europejski Obszar Szkolnictwa Wy-
¿szego to „nasz” obszar i ma na nasze szkolnictwo wy¿sze
wp³yw trudny do przecenienia. Chcia³abym te¿ podkreœliæ, ¿e s¹
to pytania wa¿ne w szczególnoœci dla osób podejmuj¹cych istot-
ne decyzje, dotycz¹ce podmiotów akademickich: od rektorów
po cz³onków Parlamentu. Powierzchowny ogl¹d, bazuj¹cy na for-
malnych danych i wynikach liczbowych, wskazuj¹cych na zaa-
wansowanie kraju w implementacji narzêdzi Procesu (w rodzaju
raportów „stock-taking”), nie oddaje ca³ej komplikacji i wagi sy-
tuacji, w której uczestniczymy dziêki Procesowi.

Ewa Chmielecka 

(tekst ukaza³ siê w styczniowym 
numerze „Forum Akademickiego”)
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Targi 
o studenta 
W jakim miejscu mog¹ spotkaæ siê jednoczeœnie:
stra¿ak, przedszkolak, ¿o³nierz napoleoñski, 
dyrektor szko³y, polski ch³op i œredniowieczny
woj, s³uchaj¹cy koncertu w wykonaniu 
leœników? Oczywiœcie, podczas Targów 
Edukacyjnych! XIII edycja poznañskiej imprezy,
zorganizowana w dniach 13-15 marca, 
z pewnoœci¹ podoba³a siê zwiedzaj¹cym. 
Mniej cieszyli siê wystawcy, którzy narzekali 
na nisk¹ frekwencjê. 

W czterech pawilonach MTP swoj¹
ofertê przedstawi³y instytucje
oœwiatowe ka¿dego poziomu, od

przedszkola a¿ po uczelnie wy¿-sze. Najg³o-
œniej i najbardziej kolorowo prezentowa³y siê
szko³y podstawowe i gimnazjalne, ale na sce-
nach pozosta³ych pawilonów rozwija³o siê ¿y-
cie artystyczno-naukowe. Oryginalne przebra-
nia jako taktykê wabi¹c¹ widza wybra³o wiele
jednostek, inne postawi³y na gad¿ety, niewie-
le maj¹ce wspólnego z sam¹ szko³¹ - Wy¿sza
Szko³a Bankowa zaprasza³a do zabawy na wir-
tualnym ringu bokserskim, „Budowlanka” do
zrobienia zdjêcia przy harleyu. 

Uniwersytet (obok Politechniki Poznañskiej
i jej miasteczka „Technologie w pozytywnym
klimacie”) zaprezentowa³ najwiêksze ze sto-
isk. - Dobrze sprawdzi³ siê pomys³ ze scen¹ w
formie dziedziñca, otoczon¹ stanowiskami
wszystkich wydzia³ów i jednostek, takich jak
Alliance Française czy Kolegium Europejskie
w GnieŸnie - uwa¿a Marcin Witkowski, kierow-
nik Biura Informacji i Promocji UAM, koordynu-
j¹cy przygotowanie imprezy. - Targi by³y te¿
okazj¹ do pokazania szerokiemu gronu pu-
blicznoœci, ¿e uczelnia œwiêtuje w tym roku Ju-
bileusz 90-lecia istnienia - dodaje. 

Jednostki chwali³y siê tym, co najlepsze. 
- Na naszym stanowisku wszystko pryska³o,
hucza³o i buzowa³o. Zwiedzaj¹cym najbardziej
podoba³y siê chyba pokazy z ciek³ym azotem,
podczas których zamra¿aliœmy kwiaty - zasta-
nawia³ siê Tadeusz Stanis³awski z samorz¹du
uczniowskiego Wydzia³u Chemii. - Podchodz¹
do nas osoby, które maj¹ ju¿ sprecyzowane
plany. Jest te¿ trochê rodziców, czasami dziad-

kowie bior¹ ulotki dla wnuków. Rozmawia³em
z par¹ gimnazjalistek, które ju¿ chcia³y siê do-
wiedzieæ, jakie przedmioty warto zdawaæ na
maturze. Odwiedza nas wiêcej dziewcz¹t ni¿
ch³opców - mówi, raczej bez ¿alu, Tadeusz. 
- Najczêœciej pytaj¹, jak wygl¹da rekrutacja.
Rzadko chc¹ siê dowiedzieæ, jak jest na sa-
mych studiach - dziwi siê student. 

Na stanowisku Wydzia³u Historycznego
dwóch wojów walczy œredniowieczn¹ broni¹. 
- Szczêk orê¿a ma symbolicznie pokazywaæ,
¿e studia historyczne to nie tylko œlêczenie
nad ksi¹¿kami, ale te¿ codzienny bój - ¿artuje
wolontariusz Jan Kwiatkowski. - S¹dz¹c jed-
nak po szybkoœci znikania ulotek, w tym roku
zwiedzaj¹cych najbardziej ciekawi¹ etnologia i
wschodoznawstwo - dodaje jego kolega, Bo-
guœ Rudawski. - Pojawiaj¹ siê te¿ doros³e oso-
by, zainteresowane studiami zaocznymi. Stu-
dentka turystyki, która pisze pracê o wymiera-
j¹cych zawodach, pyta³a, do którego z naszych
profesorów najlepiej zwróciæ siê w tej sprawie
- opowiada Jan. 

Uniwersytet pielêgnuje te¿ swój wizerunek
uczelni przyjaznej osobom niepe³nosprawnym.
Im fachowej porady udziela³y Daria Szymczak
i Mariola Hanusek, niepe³nosprawne student-
ki UAM. Trzeciego dnia targów dziewczyny zna-
³y te¿ na pamiêæ plan ca³ego uczelnianego
stoiska - z racji odmiennej kolorystyki miej-
sce, w którym siedzia³y, czêsto by³o brane za
punkt informacyjny. Najmniejsze ze stoisk
przypad³o w udziale przedstawicielom Wydzia-
³u Teologicznego. - Budzimy jednak spore zain-
teresowanie. Niektórzy goœcie dziwi¹ siê, ¿e
teologia jest w ogóle kierunkiem uniwersytec-

kim! - œmiej¹ siê Emilia Badowska, £ukasz
WoŸniak i Rafa³ Mazurek. - Innych zaskakuje,
¿e nie jesteœmy w sutannach, nie ubieramy
siê na czarno. Zwiedzaj¹cych ciekawi¹ te¿
kwestie merytoryczne, najwiêcej pytañ doty-
czy kierunku dialog spo³eczny - dodaje £ukasz. 

O zainteresowanie studenta walczy³y tak¿e
szko³y z innych czêœci kraju: uniwersytety z £o-
dzi, Zielonej Góry i Warszawy oraz akademie
morskie z Gdyni i Szczecina. Umundurowani
przedstawiciele tych ostatnich czêsto pozowa-
li do zdjêæ ze zwiedzaj¹cymi. Pracownicy Biura
ds. Rekrutacji Uniwersytetu Warszawskiego
nie ukrywali, ¿e tegoroczne targi s¹ dla nich
nieprzyjemnym zaskoczeniem. - W porówna-
niu z imprezami w Warszawie czy Toruniu, w
Poznaniu zdziwi³a nas ma³a liczba zwiedzaj¹-
cych. W stolicy na targi edukacyjne przycho-
dz¹ t³umy, jest te¿ zdecydowanie wiêcej wy-
stawców z innych miast. Nawet w porównaniu
z ubieg³oroczn¹ poznañsk¹ imprez¹, tym ra-
zem jest du¿o mniej osób. Mo¿e to skutki kry-
zysu? - zastanawiali siê pracownicy UW. - Na-
sza obecnoœæ tutaj rzeczywiœcie dziwi. Parê
osób myœla³o, ¿e reprezentujemy wszystkie
warszawskie uczelnie, ktoœ pyta³, jak siê do-
staæ do SGH, ktoœ inny, jak na leœnictwo -
œmiej¹ siê pracownicy UW. W ich oczach tym,
co odró¿nia poznañskie targi od reszty, jest
te¿... samodzielnoœæ m³odych Wielkopolan. 
- W innych miastach przychodzi wiêcej doros³ych
zwiedzaj¹cych, tylko tu dominuj¹ uczniowie. 

Dopisa³y za to zagraniczne uczelnie. Naj-
wiêksz¹ ciekawoœæ budzi³a oferta tych bardzo
egzotycznych - Uniwersytetu Hawajskiego w
Honolulu i australijskiego Uniwersytetu Nowej



Po³udniowej Walii. Europejskie szko³y wy¿sze
nastawi³y siê g³ównie na zachêcanie do podjê-
cia zagranicznych studiów II stopnia. 

Targom towarzyszy³y te¿ liczne konferencje
(z inauguruj¹c¹ „Edukacja - Badania - Innowa-
cje” na czele) i seminaria, podczas których
mo¿na by³o siê dowiedzieæ, m.in., jak zdoby-
waæ fundusze na edukacjê, jak uczyæ matema-
tyki oraz czy dziecko jest ju¿ gotowe do pójœcia
do szko³y. Sobota, og³oszona Dniem Naukow-
ca, by³a dla m³odzie¿y okazj¹ do spotkania wy-
bitnych poznañskich profesorów. UAM repre-

zentowali prof. Wojciech Nawrocik, opowiada-
j¹cy o pracach genewskiego CERN-u, prof. An-
na Wolff-Powêska, która t³umaczy³a znaczenie
dni pamiêci w polityce historycznej oraz prof.
Hanna Guliñska, wyjaœniaj¹ca, ¿e chemia to
dziedzina dotycz¹ca nas wszystkich. Sporym
zainteresowaniem cieszy³y siê te¿ wyk³ady
przygotowane przez Uniwersytet Przyrodniczy
oraz technologiczne miasteczko Politechniki
Poznañskiej. 

A jak podoba³y siê targi g³ównym zaintere-
sowanym? - Przysz³am raczej utwierdziæ siê w

swoim wyborze - odpowiada Marta Majerek
która zamierza zdawaæ na UAM. - Du¿ym od-
kryciem by³ dla mnie pawilon szkó³ policeal-
nych. Teraz zastanawiam siê, czy dodatkowo
nie pójœæ na kurs medyczny albo masa¿u? 
- Myœlê, ¿e pope³niono b³¹d, zachêcaj¹c do
przychodzenia na takie targi g³ównie uczniów
ostatnich klas - doda³ jej kolega Bartek Za-
wadzki. - Przede wszystkim powinni je zwie-
dzaæ m³odsi, którzy jeszcze nie wiedz¹, co bê-
d¹ robiæ w przysz³oœci. 

Ewa Woziñska 
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E-Szko³a Wielkopolska 2009 to tytu³ progra-
mu, który realizowany jest przez Ogólnopol-
sk¹ Fundacjê Edukacji Komputerowej
(OFEK) i Uniwersytet im. Adama Mickiewi-
cza. Konferencja inauguruj¹ca program mia-
³a miejsce 17 lutego br. w Collegium Biolo-
gicum na Morasku, a jej uroczystego otwar-
cia dokona³ Jego Magnificencja Rektor, prof.
dr hab. Bronis³aw Marciniak. 

Celem programu e-Szko³a Wielkopolska
jest rozwój aktywnoœci uczniów liceów i gimna-
zjów, którzy w ramach zajêæ pozalekcyjnych
bêd¹ realizowali projekty edukacyjne z zakre-
su ró¿nych dziedzin. Opis ka¿dego szkolnego
projektu, jego wyniki, materia³y pomocnicze i
przygotowane przez uczniów filmy zostan¹
umieszczone na platformie edukacyjnej Fron-
ter, która bêdzie podstawowym œrodowiskiem
pracy. Program realizowany jest przez dwa
równoleg³e zagadnienia: Twórczy Uczeñ i Twór-
czy Nauczyciel. 

Projekt obejmuje 75 szkó³, po jednym li-
ceum i gimnazjum z ka¿dego powiatu woje-
wództwa wielkopolskiego, ³¹cznie weŸmie w
nim udzia³ 4500. uczniów oraz 450. nauczy-
cieli i dyrektorów szkó³. Zajêcia bêd¹ realizo-
wane od kwietnia do czerwca oraz od wrze-
œnia do paŸdziernika 2009. Istotn¹ rolê w
trakcie projektu pe³ni¹ naukowcy Uniwersyte-
tu, którzy bêd¹ konsultantami, opiekunami
naukowymi projektów, moderatorami tema-

tycznych grup dyskusyjnych, które odbêd¹ siê
na platformie e-learningowej. Zosta³ równie¿
powo³any zespó³ interdyscyplinarny pod kie-
rownictwem pedeutologia, prof. Stanis³awa
Dylaka, którego celem bêdzie wspieranie nau-
czycieli w pracach przy realizacji projektu. 

Obecnoœæ pracowników naukowo-dydak-
tycznych w projekcie jest zarówno cennym do-
œwiadczeniem dla samych naukowców, jak i
dla nauczycieli oraz uczniów. 

- Wprowadzenie pierwiastka naukowoœci i
spowodowanie, ¿e jakaœ grupa uczonych za-
cznie wspó³pracowaæ ze szko³ami i z m³odzie-
¿¹ jest wa¿ne dla tych szkó³, poniewa¿ wiêk-
szoœæ nauczycieli uczniów mieszkaj¹cych po-
za Poznaniem nie ma kontaktu ze œrodowi-
skiem akademickim. Przyk³adem mo¿e byæ
w³aœnie konferencja, otwieraj¹ca projekt, jak
du¿ym zainteresowaniem cieszy³y siê wyk³ady
profesorów wœród nauczycieli i dyrektorów
szkó³. Takie konferencje pozwalaj¹ nauczycie-
lom zobaczyæ œwiat z innej perspektywy, w
tym projekcie nie chodzi tak naprawdê o plat-
formê, o laptopy, które trafi¹ do szkó³, ale o
pobudzenie wra¿liwoœci i zdolnoœci do nowo-
czeœniejszego i bardziej otwartego dzia³ania
w szkole, do budowania innych relacji miêdzy
uczniem i nauczycielem, a nie pog³êbiania re-
lacji nadzorcy i wykonawcy - mówi dyrektor
Oddzia³u Wielkopolskiego Ogólnopolskiej
Fundacji Edukacji Komputerowej, Ryszard
Stefanowski. 

Wirtualny œwiat staje siê doskona³ym miej-
scem do po³¹czenia nauki z reszt¹ œwiata. W
programie bierze udzia³ ponad 4,5 tysi¹ca
uczniów, w rzeczywistym œwiecie praktycznie
nie ma szans, aby ci uczniowie spotkali siê ze
wszystkimi profesorami, bior¹cymi udzia³ w
przedsiêwziêciu. Szansê natomiast daje wir-
tualny œwiat - w projekcie zosta³o zaplanowa-
nych 40 konferencji wideo, w których udzia³
wezm¹ profesorowie i m³odzie¿ ze szkó³; to te-
lekonferencje dwukierunkowe, m³odzie¿ zoba-
czy obraz, bêdzie zadawaæ pytania.

Projekt realizowany równoczeœnie si³ami
konkretnej szko³y, fundacji i uczelni, choæ ma
mieæ przede wszystkim wirtualny wymiar, nie
ma na celu zmiany szko³y w wirtualn¹, a jedy-
nie wzmocnienie jej roli w spo³eczeñstwie in-
formacyjnym i dostosowanie siê do wymogów
wspó³czesnego œwiata. Pomys³ na e-szko³ê to
w zasadzie zachêcenie nauczycieli do korzy-
stania z technologii, po³¹czenie aktywnoœci
uczniów i nauczycieli, a tym samym pod¹¿anie
za technologicznym œwiatem. 

Jednoczeœnie projekt opieraj¹cy siê na
wspó³pracy ma pokazaæ, ¿e mo¿na po³¹czyæ
si³y i skutecznie dzia³aæ, mo¿na tworzyæ kon-
sorcja ma³ych organizacji pozarz¹dowych z
wielkimi uczelniami, po to, by coœ skutecznie
zrobiæ. Przy wykorzystaniu potencja³u intelek-
tualnego Uniwersytetu mo¿na poprzez naukê
po³¹czyæ siê z ca³ym œwiatem. 

Gra¿yna Barabasz 
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Nauka i reszta œwiata 

• • Sk¹d pomys³ na realizacjê takiego pro-
jektu? 

- Pomys³ zrodzi³ siê dosyæ dawno. Szczerze
mówi¹c, nic specjalnego nie robimy, po pro-
stu staramy siê pod¹¿aæ za œwiatem. Polska
na tle innych krajów europejskich nie wygl¹-
da najlepiej. Komputery s¹ tylko narzêdziem
do pracy, najwa¿niejsze jest zorganizowanie
procesu komunikacji po to, aby nauczyciele
mogli siê komunikowaæ z uczniami czy rodzi-
cami.

Nie chcemy zamieniaæ rzeczywistej szko³y
na szko³ê wirtualn¹, natomiast chcielibyœmy,
aby ta infrastruktura, która ju¿ jest w szko-
³ach, by³a wykorzystana. Chcielibyœmy trochê
wzmocniæ pozycjê nauczyciela, aby szko³a wy-
sz³a naprzeciw zapotrzebowaniom m³odzie¿y i
zapotrzebowaniom spo³ecznym. Szko³a jako
bran¿a edukacyjno-us³ugowa powinna dopaso-
wywaæ swoich absolwentów do wymogów
œwiata, oprócz kanonu, który przekazuje, po-
winna te¿ byæ nastawiona na praktykê. 

Pomys³ na e-szko³ê to tak w zasadzie po-
mys³ na zachêcenie nauczycieli do korzysta-
nia z nowoczesnych technologii. 

• • Dlaczego Uniwersytet? 
- Poniewa¿ projekt jest otwarty, nie ma te-

matu, skierowany jest na rozwój przedmiotów
matematyczno-fizycznych, przyrodniczych,
technologii informacyjnych, przedsiêbiorczo-
œci, to szczerze powiedziawszy jedyn¹ uczel-
ni¹, która ³¹czy³a te wszystkie kompetencje,
by³ UAM. Poza tym uwa¿a³em, ¿e UAM jest na-
turalnym partnerem jako najwiêksza uczelnia
w mieœcie. Obecnoœæ Uniwersytetu w projekcie
nadaje mu wiêksz¹ rangê i dodaje presti¿u.
UAM ma ogromny potencja³ intelektualny i
mo¿liwoœci, które s¹ niewykorzystane w œrodo-
wisku lokalnym, oddzia³ywanie jest mniejsze,
ni¿ mog³oby byæ. Szko³a jest w swych dzia³a-
niach osamotniona, chcemy na wzór zacho-
dnioeuropejski budowaæ strukturê gridow¹. 

• • E-nauczyciel, e-uczeñ, kaskada edukacyjna 
- Cel jest dosyæ jasny - zbudowanie szkó³ wzor-

cowych, takich, które bior¹ udzia³ w projekcie.
Dostarczenie im licencji na platformê edukacyj-
n¹ i portal zawartoœci, przeszkolenie nauczycie-
li i przeprowadzenie zajêæ pozalekcyjnych z
uczniami, którzy przygotuj¹ w³asne projekty na

platformie edukacyjnej, czyli jest tu po³¹czenie
aktywnoœci m³odzie¿y i aktywnoœci nauczycieli. 

• • Jak¹ rolê widzia³by Pan dla œrodowiska
akademickiego w tworzeniu gridów eduka-
cyjnych? 

Myœlê, ¿e gridy edukacyjne, portale takie,
jak w tej chwili powstaj¹cy portal aglomeracji
poznañskiej, s¹ doskona³ym miejscem do po-
³¹czenia nauki z reszt¹ œwiata, a szczególnie
w sferze edukacji.  

Profesorowie bêd¹ uczestniczyæ w konfe-
rencjach wideo, bêd¹ tutorami, opiekunami
naukowymi tych projektów, autorytetami, bê-
d¹ pomagali merytorycznie. 

• • Co dalej?
- Kontakt g³ównie przez sieæ, ale to nie znaczy,
¿e rezygnujemy z kontaktów tradycyjnych, bê-
dziemy organizowali wyjazdy profesorskie do
powiatów, bo to jest jednak rzeczywisty kon-
takt cz³owieka z cz³owiekiem, który jest nieza-
st¹piony. Je¿eli szko³a, uczelnie chc¹ mniej
odstawaæ od reszty œwiata, to musz¹ iœæ w
tym kierunku. 

Z Ryszardem Stefanowskim, dyrektorem Oddzia³u Wielkopolskiego Ogólnopolskiej
Fundacji Edukacji Komputerowej rozmawia Gra¿yna Barabasz



• • W ostatnim czasie kierowa³a Pani du¿ym
projektem badawczym, którego efektem s¹
liczne publikacje, a przede wszystkim bardzo
interesuj¹ce wyniki badañ nad aktywnoœci¹
zawodow¹ osób niepe³nosprawnych. 

- Tak, to by³ du¿y projekt, który dotyczy³ uwa-
runkowañ aktywnoœci zawodowej osób niepe³-
nosprawnych ze znacznym i umiarkowanym
stopniem niepe³nosprawnoœci, czyli takich
osób bardziej poszkodowanych i pewnie ta-
kich, którym trudniej jest znaleŸæ pracê ze
wzglêdu na poziom niepe³nosprawnoœci. Pro-
jekt dotyczy³ tylko osób doros³ych miêdzy 18.
a 64. rokiem ¿ycia, kobiet i mê¿czyzn, ludzi z
terenu ca³ej Polski. Przy jego realizacji praco-
wa³a grupa psychologów i socjologów z ró¿-
nych uczelni, w tym z naszego Uniwersytetu,
w³aœnie tymi pracami kierowa³am. Interesuj¹-
ca by³a ju¿ sama grupa badawcza - wiele m³o-
dych osób, w ró¿nym stopniu zainteresowa-
nych t¹ problematyk¹ i to by³o bardzo dobre,
bo osoby te patrzy³y na problem z ró¿nej per-
spektywy. 

• • Czy anga¿owanie do projektu badawcze-
go du¿ej grupy osób bez doœwiadczenia nie
by³o ryzykowne? 

- By³o pewnym ryzykiem, ale potem okaza³o
siê sukcesem. Ci m³odzi ludzie nie mieli ¿ad-
nych uprzedzeñ, bo nie mieli doœwiadczenia
ani w pracy, ani w badaniach z osobami nie-
pe³nosprawnymi, wiêc nie byli obci¹¿eni ¿ad-
nymi oczekiwaniami. 

• • Kto, osoby z jakimi rodzajami niepe³no-
sprawnoœci zosta³y objête badaniami? 

- Prowadziliœmy badania w piêciu grupach
osób z umiarkowanym i znacznym stopniem
niepe³nosprawnoœci. By³y to osoby z ró¿nymi
deficytami receptora s³uchowego, wzrokowe-
go, ró¿nymi deficytami ruchowymi, a potem
dwie grupy, wœród nich trudno prowadzi³o siê
badania, w których niepe³nosprawnoœæ jest
efektem przewlek³ej choroby somatycznej, te¿
onkologicznej, cukrzycy, reumatyzmu, artrety-
zmu oraz ostatnia grupa osób z zaburzeniami
natury psychicznej. Te dwie ostatnie grupy z
zaburzeniami somatycznymi i psychicznymi
okaza³y siê byæ najtrudniejsze do „dogadania”. 

• • Czy wyniki tych badañ daj¹ nowe spojrze-
nie na problem aktywnoœci osób niepe³no-
sprawnych w Polsce? 

- W sumie wyniki okaza³y siê w pewnych ob-
szarach zgodne ze zdrowym rozs¹dkiem, ale z
drugiej strony wiele wniosków by³o dla nas na-
wet szokuj¹cych. Jesteœmy szeœædziesi¹t lat
po wojnie, wydawa³oby siê, ¿e kraj europejski,
a nadal jest tak, ¿e jak ktoœ jest kobiet¹ w
znacznym lub umiarkowanym stopniu niepe³-
nosprawn¹, mieszka na wsi, to w zasadzie nie
ma ¿adnych szans na to, ¿eby nie tylko zna-
leŸæ pracê, ale nawet zacz¹æ jej szukaæ, bo nie
ma takiego przyzwolenia, bo to jakoœ nie wy-
pada - mê¿czyznom jest znacznie ³atwiej. Dzi-
wi mnie to, ¿e przez tyle lat nie mo¿emy wy-
równaæ szans: miasto - wieœ... 

• • Wydawa³oby siê, ¿e wieœ siê zmienia…? 
- Tak, ¿e kobiety tam s¹ bardzo aktywne i

to wynika ze statystyk, co prawda, dotycz¹-
cych osób sprawnych, ¿e kobiety s¹ bardziej
wykszta³cone, bardziej dynamiczne, a tutaj
siê okazuje, ¿e je¿eli zbiegn¹ siê te aspekty:
kobieta, wieœ i jeszcze ni¿szy poziom wy-
kszta³cenia, to w zasadzie taka osoba nie
ma szans. Mê¿czyŸnie nie tylko obiektywnie
³atwiej znaleŸæ pracê, ale te¿ jest wiêksze
przyzwolenie na to, aby w znacznym stopniu
niepe³nosprawny mê¿czyzna aktywnie szu-
ka³ pracy. To jest doceniane, wzmacniane,
¿e chce coœ dla siebie i dla swojej rodziny
zrobiæ, a kobieta ma siedzieæ w domu i dziê-
kowaæ, ¿e ¿yje. 

Okaza³o siê te¿, ¿e w najgorszej sytuacji s¹
osoby z zaburzeniami psychicznymi, st¹d te
wszystkie akcje spo³eczne, nies³ychanie po-
trzebne, ¿eby otworzyæ drzwi, zacz¹æ o tym
wiêcej mówiæ, przestaæ siê tego baæ. To praw-
da, ¿e jak osoba z zaburzeniami psychicznymi
jest w gorszym stanie, wymaga opieki, izolacji,
czasem nawet konieczna jest hospitalizacja,
ale potem jak jest podleczona, jest absolutnie
sprawnym, dobrze funkcjonuj¹cym cz³owie-
kiem. Je¿eli nie dajemy szansy na prawie nor-
malne, jak rówieœników, ¿ycie, wówczas czê-
sto pog³êbiamy czyj¹œ chorobê. 
• • Czy aktywnoœæ zawodowa daje szansê
niepe³nosprawnym na lepsze ¿ycie? 

- Tak dziwnie nam wysz³o, ¿e praca cz³owie-
ka uszczêœliwia, takie has³o z minionej epoki,
ale jak rozpoczêliœmy analizê, to okaza³o siê,
¿e has³o „praca” mieœci w sobie wiele aspek-
tów. Po pierwsze wyjœcie z domu, czyli ju¿ wyj-
œcie do innego œwiata, nawet jak siê pracy nie
lubi - by³o wiele takich osób, które nie akcep-
towa³y tego, co robi¹, chêtnie zmieni³yby pra-
cê, jednak ceni³y mo¿liwoœæ jej posiadania, bo
mo¿liwy jest kontakt z ludŸmi. Tym samym ist-
nieje szansa dostrze¿enia, ¿e w wielu sytua-
cjach s¹ podobne k³opoty, trudnoœci, jak u in-
nych ludzi i to jest równie¿ czynnik, który mo-
¿e podbudowaæ - „przecie¿ sobie radzê”. Na-
wet jak siê narzeka, to narzeka siê na z³ego
szefa, nie na z³e samopoczucie. Niby to oczy-
wiste, ale jak tak rozmawiamy, to myœlê, ¿e
mo¿e wszyscy potrzebujemy pracy, nie tylko
dla pieniêdzy, ale po to, aby ta praca dawa³a
rozwi¹zanie problemów osobistych czy spo-
³ecznych. 

• • Co jeszcze okaza³o siê ciekawe? 
- Interesuj¹ce by³o to, ¿e w przypadku osób,

które od urodzenia lub jako dzieci utraci³y
sprawnoœæ, kluczowe znaczenie mia³o trakto-
wanie i wychowanie przez rodziców - najgor-
szym z mo¿liwych wariantów okaza³a siê nado-
piekuñczoœæ. Mamy du¿o takich historii ¿ycia,
w których osoby, teraz jako doros³e, mo¿na
powiedzieæ, ¿e odnios³y sukces: maj¹ dobre
wykszta³cenie, rodzinê, pracê. W³aœnie, szcze-
gólnie u takich osób, by³o widaæ wyraŸny ¿al
do rodziców, ¿e za bardzo ograniczali, za bar-
dzo pomagali, za bardzo siê troszczyli i za bar-
dzo wyrêczali. To by³ najwa¿niejszy wniosek,
jakie znaczenie maj¹ pierwsze lata ¿ycia. Wy-
daje mi siê, ¿e potoczne myœlenie jest takie,
jak dziecko jest niepe³nosprawne, to trzeba
byæ z nim, byæ troskliwym, rozumieæ, wiêcej
wybaczaæ, pomagaæ, byæ gotowym, rezygno-
waæ z ró¿nych swoich spraw na rzecz tego
dziecka, a tu okazuje siê, ¿e nie do koñca jest
to w³aœciwe. Oczywiœcie, ¿e wa¿ne jest stwo-
rzenie bezpiecznego otoczenia, okazywanie
pomocy, kiedy jest konieczna, ale potem ko-
niec, bo to dziecko czy ten nastolatek musz¹
odkryæ, ¿e sobie w ¿yciu radz¹. Nadopiekuñ-
czy rodzice nie kszta³tuj¹ w dziecku ta-
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Widzieæ cz³owieka 
- nie niepe³nosprawnoœæ

Z prof. Ann¹ Brzeziñsk¹ na temat projektu badawczego: 
uwarunkowania aktywnoœci zawodowej osób niepe³nosprawnych
rozmawia Gra¿yna Barabasz 
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Polska Izba Gospodarcza
Zaawansowanych Techno-
logii zwo³a³a swoje posie-
dzenie na naszym Uniwer-
sytecie i tu w³aœnie zosta³o
podpisane porozumienie 
z Naczeln¹ Organizacj¹
Techniczn¹. Prawiono nam
przy tym komplementy, 
¿e w³aœnie Poznañ to
przoduj¹cy region 
w zakresie zaawansowa-
nych technologii. 

P rof. Jerzy Buzek, prezes PIGZT powie-
dzia³, ¿e na ca³ym œwiecie wyk³ada siê
ogromne pieni¹dze na naukê, ale i rów-

nie wielki wysi³ek wk³ada siê, by j¹ po³¹czyæ z
gospodark¹, co jest w koñcu jedynym Ÿród³em
pomna¿ania dochodu narodowego. - Na tym
polega wyœcig gospodarczy. Mamy niepowta-
rzaln¹ szansê wygraæ go teraz, w kryzysie,
który przechodzimy l¿ej ni¿ kraje Zachodu. Je-
œli teraz nie rozpoczniemy na serio tego wyœci-
gu, nigdy nam siê to nie uda - zapowiedzia³. 

Powo³ana niedawno Izba, w której sk³ad
wchodz¹ uczelnie, Instytuty PAN, przedsiêbior-
stwa i instytucje finansowe, ma zapewniaæ
kontakt miêdzy gospodark¹ a nauk¹, lobbo-
waæ w sprawie tej wspó³pracy i tworzyæ dobry
do niej klimat. Od paru miesiêcy cz³onkiem tej
izby jest równie¿ nasz Uniwersytet. Prof. Ry-
szard Pregiel, przewodnicz¹cy tej Izby wypunk-
towa³ dok³adnie przeszkody w tej wspó³pracy.
S¹ to: swoista struktura polskiego przemys³u
(nie mamy ani jednego wielkiego koncernu),
s³abo rozwiniête sieci powi¹zañ miêdzy prze-
mys³em, nauk¹ i bankami, zbyt ma³o przedsiê-
wziêæ publiczno-prywatnych, brak wyposa¿o-
nych du¿ych laboratoriów, nik³y poziom przed-
siêbiorczoœci naukowców i ich s³aba mobil-
noœæ; nie dzia³aj¹ tak¿e korporacje absolwen-
tów danej uczelni na linii gospodarka - nauka,
które s¹ g³ówn¹ si³¹ napêdow¹ innowacyjno-
œci w USA czy Izraelu. Jako wymarzony przy-
k³ad prof. Pregiel opisa³ Instytut Yissum, który
40 lat temu powsta³ w Jerozolimie. Tam ka¿-
de odkrycie naukowe przelicza siê wirtualnie
na pieni¹dze i w tej postaci istnieje ono przez
trzy lata jako aktywa Instytutu. Jeœli w ci¹gu
trzech lat nie dojdzie do jego wdro¿enia, staje
siê ono strat¹ (oczywiœcie od zysku zale¿¹ do-
chody pracowników). Yissum dzia³a na ca³ym
œwiecie (globalizacja). Wynik: 428 licencji, 63
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kiego przekonania, ¿e warto próbo-
waæ, ¿e uda siê, wygrasz - jak nie dasz rady,
to ci pomogê, ale w ostatniej chwili, próbuj,
przecie¿ umiesz, potrafisz, jesteœ m¹dry. 

• • Okaza³o siê, ¿e problem aktywnoœci
osób niepe³nosprawnych jest wa¿ny… 

- Tak, problem jest wa¿ny. Wa¿ne jest to,
jak o nim mówimy, bo tak te¿ potem dzia³amy.
Je¿eli myœlê o kimœ, ¿e jest ca³y niepe³no-
sprawny, to jestem nieuczciwa - nie mogê byæ
osob¹, która dobrze pomaga. Natomiast, je-
¿eli myœlê, ¿e to jest sprawny intelektualnie
cz³owiek i wszystko jest w porz¹dku poza tym,
¿e ma jakiœ k³opot, który da siê zrekompen-
sowaæ, to tworzê dobre i szczere relacje. 

• • Tak, jak Pani Profesor powiedzia³a: wi-
dzieæ cz³owieka, nie niepe³nosprawnoœæ... 

- Odnoszê takie wra¿enie, ¿e wiele spo-
œród tych doros³ych osób ma takie doœwiad-
czenia. Wielu wie, ¿e jak na nich patrzymy,
to widzimy niepe³nosprawnoœæ. 

• • Co mo¿na zrobiæ, aby by³o inaczej? 
- Myœlê, ¿e ju¿ du¿o zrobiliœmy, osoby z

niepe³nosprawnoœci¹ te¿ ju¿ o tym mówi¹.
Nasze badania te¿ pokazuj¹ prze³omow¹ ro-
lê roku 1989 - osoby, które po 1989 roku
naby³y swoj¹ niepe³nosprawnoœæ, maj¹ zu-
pe³nie inne spo³eczne warunki do ¿ycia. Ci
ludzie ju¿ wyszli z domów, a to powoduje, ¿e
oswajamy siê z problemem, przestajemy siê
dziwiæ, gapiæ siê, zastanawiaæ siê; oswaja-
my siê, ¿e tacy ludzie te¿ istniej¹. Na pewno
zmieni³o siê na lepsze nazewnictwo, kiedyœ
mówiliœmy o dzieciach specjalnej troski, de-
bil czy imbecyl, to by³y naukowe okreœlenia
na upoœledzenie umys³owe, w tej chwili ze-
sz³y one do poziomu obelg. Coraz wiêcej za-
stanawiamy siê nad problemami osób z nie-
pe³nosprawnoœci¹, nadal trzeba walczyæ o
krawê¿niki i o inne rzeczy, ale to, ¿e walczy-
my te¿ jest pozytywne, do œwiadomoœci ludzi
dotar³o, ¿e wiêkszoœæ nowych budynków po-
winna mieæ u³atwienia dla ró¿nych osób - to
kolejny krok na przód. Natomiast myœlê, ¿e
ci¹gle jest za ma³o edukacji o niepe³no-
sprawnoœci w przedszkolach, szko³ach, na
studiach, gdzie ludzie s¹ jeszcze bardzo ela-
styczni, gdzie mo¿na jeszcze przeciwdzia³aæ
powstawaniu ró¿nych krzywdz¹cych stereo-
typów. Tego jest za ma³o, widzê tutaj ogrom-
n¹ rolê prasy, aby o tym pisaæ normalnym jê-
zykiem, a nie jako o ciekawostce, ¿e niepe³-
nosprawny dosta³ nagrodê, tylko tak normal-
nie, bo to s¹ ludzie z takimi samymi potrze-
bami, jak wszyscy inni. 

Tak sobie myœlê te¿ o studentach, w tej
grupie jest ma³o osób z wy¿szym wykszta³ce-
niem. Jak siê popatrzy na statystyki, to ma-
³o osób z niepe³nosprawnoœci¹ studiuje, bo
po prostu kiepsko siê uczy. Je¿eli chcemy,
aby wiêcej m³odych ludzi z ró¿nymi rodzaja-
mi niepe³nosprawnoœci studiowa³o, to musi-
my im pomagaæ od dzieciñstwa. Oni musz¹

mieæ, od najm³odszych lat, wyrównane szan-
se, trzeba im pokazaæ ró¿ne mo¿liwoœci,
oprócz tego musz¹ mieæ wiarê, ¿e o w³asn¹
edukacjê warto walczyæ, ¿e to ma sens. 

• • Co œrodowisko akademickie mo¿e zro-
biæ w kwestii edukacji o niepe³nosprawno-
œci, dla osób niepe³nosprawnych? 

- W przypadku spo³ecznych kierunków wiê-
cej tych problemów powinno byæ w za³o¿e-
niach programów studiów. Jest wiele zajêæ
fakultatywnych i to jest miejsce, gdzie mo¿-
na o tych problemach mówiæ, inaczej dla
psychologów, inaczej dla socjologów, peda-
gogów, politologów. Druga droga, to s¹ ró¿-
ne ko³a naukowe, które mog¹ ³¹czyæ ró¿no-
rodne aspekty badañ. 

• • Z tego, co wiem, Pani Profesor przygo-
towuje drugi projekt badawczy, który rów-
nie¿ bêdzie dotyczy³ osób niepe³nospraw-
nych. 

- Tak, planujemy drugi projekt, w który
chcielibyœmy w³¹czyæ jak najwiêcej osób z
ró¿nymi rodzajami niepe³nosprawnoœci. Je¿e-
li tylko s¹ to kompetentne osoby, to chêtnie
przyjmiemy je jako badaczy, informatyków,
t³umaczy. Nie jest wa¿na dla nas niepe³no-
sprawnoœæ, tylko to, ¿e ktoœ œwietnie zna jê-
zyk angielski, czy znakomicie porusza siê po
stronach internetowych albo ukoñczy³ poloni-
stykê i œwietnie pisze teksty. Podczas organi-
zacji konferencji zadbamy, aby s³uchaczami,
prelegentami, prowadz¹cymi warsztaty by³y
osoby, które takich problemów doœwiadczaj¹
na co dzieñ. To te¿, jest, jakaœ droga nie do
mówienia o tym, ale do dzia³ania. 

Przy drugim projekcie chcemy te¿ maksy-
malnie wykorzystaæ Internet i w ten sposób
nawi¹zywaæ znajomoœci, bo czasami osoby
niepe³nosprawne nie chc¹ siê ujawniaæ, bo
boj¹ siê kontaktów, bo s¹ okaleczone. 

Teraz nastawiamy siê na trudniejsz¹ gru-
pê, bêd¹ to osoby, które cierpi¹ na ró¿ne,
rzadkie rodzaje niepe³nosprawnoœci, tak¿e
genetycznie uwarunkowane i sprzê¿one. Ro-
bimy badania dwuetapowe, najpierw wybie-
rzemy oko³o dwóch tysiêcy osób, chcemy
badaæ przy maksymalnie bliskim kontakcie z
tymi osobami - one bêd¹ nam pomaga³y przy
rekrutacji, bêd¹ nam wprowadza³y wyniki,
bêd¹ naszymi ekspertami czy konsultanta-
mi. Potem rozpocznie siê du¿e badanie ogól-
nopolskie kilku tysiêcy osób niepe³nospraw-
nych, ¿eby oszacowaæ, ile w tej grupie wystê-
puje rzadkich chorób oraz w jakiej kondycji
s¹ badani. W tej chwili szukamy ró¿nych
osób, kompetentnych w „jakimœ” obszarze,
a równoczeœnie z niepe³nosprawnoœci¹, aby
daæ im szansê pracowania przy czymœ, co
jest po prostu ciekawe. 

PS Osoby zainteresowane udzia³em w pro-
jekcie prosimy o kontakt z Pani¹ Profesor
Ann¹ Brzeziñsk¹ z Instytutu Psychologii Wy-
dzia³u Nauk Spo³ecznych UAM. 
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Widzieæ cz³owieka - nie niepe³nosprawnoœæ
dokoñczenie ze str. 15 Miêdzy   



w³asne spin-offy, a zysk - 974 mld dolarów. -
Nie sprzedajemy technologii. Sprzedajemy
w³asnoœæ intelektualn¹ - mówi prezes
Instytutu Yissum. 

Wiceminister nauki i szkolnictwa wy¿szego,
prof. Maria Or³owska podkreœla³a, ¿e nigdy do-
t¹d nie by³o tylu pieniêdzy w³aœnie na wszelkie
przedsiêwziêcia ³¹czenia nauki i gospodarki
(ju¿ dzia³aj¹ dwa projekty za oko³o miliard z³),
a wchodz¹ce do pierwszego czytania ustawy o
finansowaniu nauki te¿ bardziej sprzyjaj¹
przedsiêbiorczoœci naukowców. Idea tych
ustaw jest taka, ¿e wyprowadza siê pieni¹dze
poza ministerstwo i generalnie wiêcej œrod-
ków bêdzie mo¿na dostaæ w trybie konkurso-
wym na granty ni¿ na badania w³asne. Ewa
Mañkiewicz-Cudny, prezes NOT, przypomnia³a,
¿e jej stowarzyszenie od piêciu lat prowadzi
program takich projektów dla ma³ych i œre-
dnich firm. 

Gra¿yna Henclewska z Ministerstwa Gospo-
darki obieca³a z kolei wiêksze pieni¹dze na
patenty za granic¹, na transfer kadr miêdzy
uczelni¹ a przedsiêbiorstwem i, oczywiœcie,
na innowacyjn¹ gospodarkê. Dziœ, jak poda³a,
zajmujemy w Europie pod wzglêdem wskaŸni-
ka innowacyjnoœci pi¹te miejsce (przed Bu³ga-
ri¹, Rumuni¹, Litw¹ i £otw¹), bior¹c od koñca
stawki.

Prof. Jacek Guliñski potwierdzi³, ¿e wœród
celów, wytyczonych na now¹ kadencjê rek-
torsk¹ UAM, znajduj¹ siê dobre relacje z
otoczeniem, a uczelnia chce zmierzaæ w kie-
runku „uniwersytetu przedsiêbiorczego”.
Pochwali³ siê, ¿e od 2004 roku dzia³a przy
UAM Centrum Innowacji i Transferu Techno-
logii,  przypomnia³ te¿, ¿e to przy naszej
uczelni dzia³a najstarszy Park Technologicz-
ny i tu równie¿ powsta³ z inicjatywy profeso-
ra Bogdana Marciñca pierwszy w Polsce
spin-off, czyli „profesorski biznes”, zajmuj¹-
cy siê wytwarzaniem w Tarnowie-Moœcicach
zwi¹zków wêgla i krzemu. W jego wyst¹pie-
niu jednak nie zbrak³o sceptycyzmu: prof.

Guliñski podkreœli³, ¿e bez walidatorów (po-
trafi¹cych oceniæ wartoœæ wynalazku), bez
brokerów technologii, bez mened¿erów pro-
jektów badawczych i prawników, czyli najró¿-
niejszych specjalistów, usytuowanych miê-
dzy naukowcem a przemys³em, nie bêdzie
dobrej atmosfery i dobrego tempa wdro¿eñ.
Ci specjaliœci bêd¹ pilnie potrzebni, gdy ru-
szy interdyscyplinarne, Wielkopolskie Cen-
trum Zaawansowanych Technologii. Wspo-
mnia³ te¿, ¿e w tym roku od jesieni na UAM
zacznie dzia³aæ studium podyplomowe me-
ned¿erów nauki. 

Nie bez pewnej goryczy mówi³ o przeszko-
dach, utrudniaj¹cych dziœ przedsiêbiorczoœæ
uczelni. S¹ to wieloetatowoœæ pracowników,
którzy wol¹ tak (³atwiej) zarabiaæ pieni¹dze ni¿
poprzez zdobywanie grantów (trudniej), ograni-
czona wspó³praca miêdzynarodowa, s³abe
wsparcie administracji uczelni, brak procedur
prawnych, ale tak¿e pewna biernoœæ przemy-
s³u. Mówi³ o podpisaniu przez UAM wspó³pra-
cy z wielkimi firmami, a wiêc Comarchem,
IBM, GlaxoSmithKline i Telcordi¹, która to
wspó³praca na co dzieñ powinna przynosiæ
wiêksze efekty. 

W dyskusji sporo mówiono o s³aboœciach
patentowania. Ewa Mañkiewicz-Cudny, prezes
NOT podkreœli³a, jak przedwczesne publikacje
niwecz¹ zdolnoœci patentowe w pracach wielu
polskich uczonych, jak s³abo naukowcy korzy-
staj¹ z baz informacji patentowej, ¿e brak jest
regulaminów patentowych na uczelniach i ¿e
za ma³o uczy siê studentów o zasadach pa-
tentowania (na UAM s¹ takie zajêcia dla dok-
torantów). Wspomnia³a, ¿e Urz¹d Patentowy
wespó³ z kilkoma uczelniami prowadzi pilota-
¿owy program takiego kszta³cenia. 

W dyskusji wszyscy wzywali do upraszcza-
nia procedur i porz¹dkowania przepisów pra-
wnych w dziedzinie wspó³pracy nauki i przemy-
s³u. Mówiono tak¿e o tym, ¿e uczeni nie s¹
motywowani do innowacyjnoœci, bo tylko publi-
kacje, a nie wdro¿enia licz¹ siê w ich karierze
naukowej. Prof. Jan Wêglarz prosi³, by nie za-
pominaæ o œrodkach na informatykê, która
jest dziœ „nerwem” wszelkiej dzia³alnoœci i na-
ukowej, i gospodarczej. 

Prof. Maria Or³owska zachêca³a, by drog¹
elektroniczn¹ pod adres ministerstwa nadsy-
³aæ wszelkie uwagi i pytania, bardzo dla niej
cenne. Maria Rybicka
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Tom „Przedmiot, podmiot i proces. Szki-
ce z metodyki kszta³cenia polonistyczne-
go” powstawa³ w tajemnicy… przed Au-

tork¹ zamieszczonych w nim rozpraw. Wybór
artyku³ów przygotowany z okazji Jubileuszu
80. urodzin Pani Profesor mia³ pokazaæ drogi
naszej uczniowskiej lektury prac Bo¿eny
Chrz¹stowskiej. Liczymy, ¿e w ich doborze by-
³yœmy wierne poznañskiej szkole dydaktyki,
stworzonej przez nasz¹ Mistrzyniê. 

Od innych znawców literatury i kultury Bo¿e-
na Chrz¹stowska odró¿nia siê tym, ¿e ca³e
swoje zawodowe ¿ycie podporz¹dkowa³a my-
œleniu o „ulepszaniu œwiata w tak fundamen-
talnej dziedzinie ¿ycia zbiorowego, jak¹ jest
szko³a i wprowadzaniu m³odzie¿y w œwiat
ksi¹¿ki i s³owa”. (…) 

Pani Profesor zawsze dokumentowa³a swo-
imi pracami, ¿e uprawianie dydaktyki
przedmiotowej wymaga przede wszystkim rze-
telnej znajomoœci macierzystej dziedziny wie-
dzy. Konieczne jest te¿ wkraczanie w obszar
nauk pokrewnych, co umo¿liwia spogl¹danie
na proces kszta³cenia i wychowania z ró¿nych
stron. Fundamentaln¹ jednak dla dydaktyka
umiejêtnoœci¹ jest ³¹czenie teorii z praktyk¹,
dlatego nie mo¿e on zamykaæ siê w ciszy swo-
jego gabinetu. Geneza w³aœciwie ka¿dej pracy
naukowej Bo¿eny Chrz¹stowskiej wynika³a z
¿ycia i ujawnianych przez nie potrzeb. Tak by-
³o, kiedy zauwa¿y³a niedow³ad/zapóŸnienie
szkolnej edukacji polonistycznej i stworzy³a sy-
stem kszta³cenia literackiej œwiadomoœci
uczniów, czego wybitnym œwiadectwem jest
„Lektura i poetyka…”. (...) Autorka „Teorii lite-
ratury w szkole. Z badañ nad recepcj¹ liryki”,
wspó³autorka „Wiadomoœci z teorii literatury
w analizie literackiej” i „Poetyki stosowanej”
udowodni³a, jak mo¿na skutecznie „w jednej
osobie” ³¹czyæ „oœwiecenie nauk¹” i d¹¿enie
do „oœwiecenia innych”. 

Podobnie siê sta³o, gdy nawi¹za³a kontakty
z Guardini Stiftung w Berlinie. (…) Idea dialo-
gu miêdzy nauk¹ - religi¹ - sztuk¹ spotka³a siê

z otwartoœci¹ Pani Profesor na œwiat i buduj¹-
cych go ludzi (…), czego œwiadectwem s¹ dwa
tomy „Obcowania z wolnoœci¹” - ka¿dy w pol-
skiej i niemieckiej wersji jêzykowej. Otrzymu-
j¹c w roku 2003 Federalny Krzy¿ Zas³ugi - jed-
no z najwy¿szych odznaczeñ pañstwowych na-
szych niemieckich s¹siadów - Bo¿ena Chrz¹-
stowska mówi³a: - Dzisiaj wiem, ¿e jedyna dro-
ga, ¿eby budowaæ wspólnotê europejsk¹, to
w³aœnie ta - spotykaæ siê, zaprzyjaŸniaæ siê i
nauczyæ siê patrzeæ na ludzi innych narodowo-
œci z ich perspektywy, nie ze swojej w³asnej. 

To wa¿ne zdanie. Patrzenie na innych z ich
perspektywy (…) dobrze obrazuje tak¿e spo-
sób postrzegania przez Profesor Chrz¹stow-
sk¹ szko³y i uczniów. Tê pierwsz¹ traktuje nie
jako wyidealizowan¹, sta³¹ i po trosze martw¹
instytucjê, ale obszar wprowadzania dzieci i
m³odzie¿y w praktykê spo³eczn¹. Tych drugich
stara siê poznaæ, opisuj¹c uczniowskie me-
chanizmy odbioru sztuki s³owa, ale i studiuj¹c
uogólnione konstatacje filozofów i psycholo-
gów, pedagogów i dydaktyków. (…) Wszyst-
kich zaœ uczestników dialogu - tego kulturowe-
go i edukacyjnego - przekonuje, ¿e najwa¿niej-
sza jest droga do zrozumienia samego siebie,
a ta musi prowadziæ poprzez œwiat wartoœci
naukowych, artystycznych i religijnych. 

Bo¿ena Chrz¹stowska dba o kontakt ze
szko³¹. (…) W obronie swoich racji bywa upar-
ta i intelektualnie zadziorna. Te cechy Jej oso-
bowoœci okaza³y siê szczególnie przydatne
przy konstruowaniu w latach 1991-1996 no-
wego, nieznanego wczeœniej w polskiej eduka-
cji dokumentu, jakim by³a „Podstawa progra-
mowa jêzyka polskiego”. (…) W indywidual-
nym doœwiadczeniu Pani Profesor dobrym
przygotowaniem do jej stworzenia by³y wcze-
œniej napisane programy - i ten „solidarno-
œciowy”, i ten ju¿ w pe³ni autorski, obowi¹zu-
j¹cy we wszystkich polskich szko³ach, pocz¹w-
szy od roku 1990. Niebagatelne znaczenie
mia³y te¿ opracowane z udzia³em Bo¿eny
Chrz¹stowskiej szkolne podrêczniki (…). Prze-

Niezwykle udany Jubileusz 80-lecia zor-
ganizowali uczniowie i przyjaciele Pro-
fesor Bo¿enie Chrz¹stowskiej, wyra¿a-

j¹c, poprzez liczne sposoby, uznanie, wdziêcz-
noœæ i sympatiê dla tej „królowej polonistyki
polskiej”. 

Prof. Zbigniew Pilarczyk wspomina³ dosko-
na³e wypieki, prof. Katarzyna Meller mówi³a o
prawdach, które mo¿na poznaæ tylko na pod-
stawie osobistego doœwiadczenia, prof. Ze-
non Uryga podkreœla³ zas³ugi Pani Profesor
przy wznowieniu „Polonistyki”, któr¹ Jubilatka
kieruje od 17. lat, prof. Tomasz Pokrzywniak o
14. wydaniach podrêcznika pod jej redakcj¹
„Staro¿ytnoœæ - oœwiecenie”. 

Zas³ugi „na niwie szkolnictwa i ogrodnic-
twa, dziedzin z gruntu pokrewnych” przedsta-
wi³y dowcipnie Maria Wró¿-Prusiewicz i Wies³a-
wa Walczak, wrêczaj¹c Profesor Chrz¹stow-
skiej unikatowy kalendarz z jej zdjêciami. Spe-
cjalnie upieczony na tê okazjê chleb z napi-
sem Verba Sacra Profesor Chrz¹stowska do-
sta³a od Przemys³awa Basiñskiego. Nazwa³ j¹
kobiet¹ „nieznoœn¹ i wspania³¹”, choæ ks. ka-
nonik Wojciech Pawelczak porówna³ j¹ raczej
do kobiety mê¿nej z biblijnej Ksiêgi Przys³ów. 

Na koniec wszystkie zalety Profesor Chrz¹-
stowskiej uj¹³ w swoim wierszyku, wzbudzaj¹-
cym salwy œmiechu, prof. Bogdan Walczak.
By³a wiêc, m.in. „Verba Sacra macierz¹,
oœwiaty ikon¹, wieñcem i koron¹, decydentów
postrachem”. Refren wierszyka brzmia³: „Zali
tacy ludzie s¹? Jeden ludŸ, Bo¿ena Chrz¹.”. 

Jubilatka odpowiedzia³a... wierszami Cze-
s³awa Mi³osza i Wis³awy Szymborskiej. S³u-
chano ich z zadum¹, podobnie jak wspania³e-
go koncertu, jaki da³ Wieniawski Kwartet. W
jego sk³adzie jest przedstawiciel muzykalnej
rodziny Mazurków, z której pochodzi Pani Pro-
fesor, a wiêc do wybitnego kunsztu wykonania
muzycy dodali tak¿e osobist¹ nutê. Nastêpny
Jubileusz - za 10 lat! Maria Rybicka
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Królowa polonistyki polskiej

Jeden ludŸ,
Bo¿ena
Chrz¹. 

Cz³owiek nauki,
cz³owiek szko³y 
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³amuj¹ce wczeœniejsze edukacyjne stereotypy
i schematy, a co najwa¿niejsze - przekonuj¹ce
do zmiany modelu nauczania rzeszê liceal-
nych polonistów. (…) 

Twórczoœæ podrêcznikowa w pe³ni oddaje
myœlow¹ niezale¿noœæ Profesor Chrz¹stow-
skiej. Jej naturalnoœæ i bezpoœrednioœæ w kon-
taktach z innymi sprawi³y, ¿e zaprosi³a do
wspó³pracy spore grono badaczy literatury i jê-
zyka oraz przekona³a ich do udzia³u w przed-
siêwziêciach zaiste odwa¿nych. Tak by³o w
przypadku „Literatury wspó³czesnej” i pora-
dnika „W klasie maturalnej…”, a tak¿e przy
próbie poszukiwania nowego, innowacyjnego
wzorca licealnej polonistyki, jakim jest nagro-
dzony przez Polsk¹ Akademiê Umiejêtnoœci
„Skarbiec jêzyka, literatury, sztuki”. (…) 

Dorobek naukowy Jubilatki obejmuje wiele
polonistycznych obszarów. Pisa³a o wspó³cze-
snej poezji i kulturze literacko-religijnej. To ona
w 1982 roku - przepisuj¹c na maszynie teksty
Czes³awa Mi³osza, publikowane w zagranicz-
nych antologiach i uk³adaj¹c je w „tomiki”, uj-
mowane w ok³adki szkolnych zeszytów - stwo-
rzy³a pierwsz¹ w Polsce próbê syntezy niezna-
nego wówczas w kraju Noblisty… Wyda³a
m.in. tom o poezji poetów-kap³anów „Otwarte
niebo. Literackie œwiadectwa prze¿ywania Eu-
charystii”. W licznych szkicach analitycznych
próbowa³a ukazaæ znaczenie poznanej poezji
Joanny Kulmowej, Romana Brandstaettera,
ks. Janusza Pasierba… Dla m³odych czytelni-
ków odkry³a i opracowa³a w serii dla m³odzie-
¿y, przygotowanej przez Bibliotekê Narodow¹,
„Pamiêtniki Adama i Ewy” Marka Twaina. 

Bo¿ena Chrz¹stowska jest wszechstronn¹
polonistk¹. Jest jednak przede wszystkim jed-
n¹ z najbardziej zas³u¿onych znawczyñ eduka-
cji. Tom „Przedmiot, podmiot i proces. Szkice
z metodyki kszta³cenia polonistycznego” za-
wiera rozproszone w ró¿nych czasopismach i
pracach zbiorowych artyku³y, bez których trud-
no wyobraziæ sobie nowoczesne oblicze
wspó³czesnej polonistyki szkolnej. Mecha-
nizm doboru tekstów wynika³ z ich obecnej ak-
tualnoœci i przydatnoœci w trakcie zawodowe-
go kszta³cenia nauczycieli-polonistów. W tym
procesie zaœ obecnoœæ prac Bo¿eny Chrz¹-
stowskiej (…) jest niepodwa¿alna. (…) Dla-
czego w tytule zapisano „przedmiot, podmiot
i proces”, nie zaœ „podmiot, przedmiot i pro-
ces”? Nie jest to dzia³anie wbrew intencjom
Jubilatki. Raczej ma Jej tezy podkreœliæ. Bo¿e-
na Chrz¹stowska za cel koronny kszta³cenia
polonistycznego uznaje wychowanie m³odego
cz³owieka. Formacyjny charakter szkolnej po-
lonistyki mo¿e byæ uruchamiany - jak twierdzi -
przede wszystkim poprzez dostrzeganie swoi-
stoœci sztuki. (…) Jednak dbaj¹c o rozwój ucz-
nia - co z kolei sygnalizowaæ ma uk³ad ksi¹¿ki
- nie mo¿na zagubiæ przedmiotu. 

Szanowna Pani Profesor, za mo¿liwoœæ sfor-
mu³owania tego wniosku - wynikaj¹cego z po-
znañskiej szko³y metodyki Bo¿eny Chrz¹stow-
skiej - serdecznie dziêkujemy. 

Ad multos annos!
Maria Kwiatkowska-Ratajczak 

* S¹ to fragmenty przedmowy do przygotowanego na

Jubileusz prof. Bo¿eny Chrz¹stowskiej tomu rozpraw. 

Konkurs na Najlepszy Referat
Studencki, którego XXXIV edy-
cja zakoñczy³a siê 4 marca br.

w Instytucie Filologii Polskiej UAM ma
imponuj¹c¹ (ale nie tylko dlatego, ¿e
d³ug¹) tradycjê. Waga tego wydarzenia
motywowana jest z jednej strony jako-
œci¹ tekstów konkursowych, ale z dru-
giej, przede wszystkim, osobowoœcia-
mi autorów. W ci¹gu kilkudziesiêciu
lat istnienia konkursu zarówno po-
œród jurorów, uczestników, jak i opie-
kunów naukowych, rekomenduj¹cych
oceniane referaty, znaleŸli siê wybitni
specjaliœci-filologowie. W³aœnie to zja-
wisko jest bardzo charakterystyczne -
czêsto autor zwyciêskiego, nagrodzo-
nego Grand Prix referatu, do³¹czy³ po
skoñczeniu studiów magisterskich do
grona pracowników. Niew¹tpliwie bo-
wiem, rokrocznie prace konkursowe
reprezentuj¹ najwy¿szy poziom i s¹
wspania³ym dowodem konkretnej, wy-
miernej jakoœci filologicznego studio-
wania. 

Referaty w konkursie oceniane s¹
przez kilkuosobowe jury, sk³adaj¹ce
siê z pracowników Instytutu. Prace
rozpatrywane s¹ aktualnie w piêciu
kategoriach. Osobno rywalizuj¹ refe-
raty studentów I roku (niezale¿nie od
tematyki), choæ zdarza³o siê, ¿e praca
taka zdoby³a nagrodê w innej katego-
rii. Pozosta³e, to historia literatury
polskiej, poetyka i teoria literatury, jê-
zykoznawstwo oraz esej. Kategorie
wi¹¿¹ siê z dydaktyk¹ na studiach po-
lonistycznych - referaty s¹ wy³¹cznie
pracami powsta³ymi w ramach zajêæ,
najczêœciej kursowych, choæ czasem
tak¿e fakultatywnych. 

Na tegoroczny konkurs z³o¿ono 49
prac, spoœród których oœmioosobowe
jury wyró¿ni³o i nagrodzi³o 15 refera-
tów. Grand Prix zdoby³ pan Piotr Goliñ-
ski (obecnie student IV roku poloni-
styki) za pracê napisan¹ w ramach za-
jêæ z teorii literatury „Wojna o fantazjê

- »Don Juan raz jeszcze« Andrzeja Bar-
ta a psychoanalityczna teoria fantazji
Lacana i Žižka”. Referat rekomendo-
wany by³ na konkurs przez prof. Toma-
sza Mizerkiewicza. 

Uroczystoœæ wrêczenia nagród roz-
pocz¹³ dziekan Wydzia³u Filologii Pol-
skiej i Klasycznej, prof. Józef Tomasz
Pokrzywniak. Obecni byli tak¿e przed-
stawiciele Dyrekcji IFP oraz pracowni-
cy - równie¿ entuzjaœci konkursu (nie
tylko rekomenduj¹cy referaty).

Jednym z nieod³¹cznych elemen-
tów tradycji konkursu jest te¿ wspar-
cie ze strony jego mi³oœników, którzy
albo obecnoœci¹ na uroczystoœci wrê-
czenia nagród, albo przez pomoc w
ufundowaniu nagród przyczyniaj¹ siê
do tego, ¿e jest to niezmiennie wiel-
kie wydarzenie instytutowe. W tym ro-
ku po raz kolejny, oprócz Dyrekcji In-
stytutu Filologii Polskiej, fundatorami
nagród byli Ksiêgarnia Naukowa „Ka-
pita³ka”, Ksero-Novum S.C., Wydaw-
nictwo „Poznañskie Studia Poloni-
styczne”, Wydawnictwo Poznañskie-
go Towarzystwa Przyjació³ Nauk oraz
Zak³ad Retoryki, Pragmalingwistyki i
Dziennikarstwa IFP UAM. 

Uroczystoœæ wrêczenia nagród
wieñczona jest zawsze odczytaniem
zwyciêskiego referatu - jest to niew¹t-
pliwy zaszczyt dla autora, a dla obe-
cnych okazja do tego, by siê przeko-
naæ (tak te¿ by³o i w tym roku), ¿e re-
ferat studencki to czasami bardzo
dojrza³a, zajmuj¹ca lektura. Referat
to czêsto tekst œwiadcz¹cy nie tylko o
wra¿liwoœci na literaturê, na jêzyk, ale
potwierdzaj¹cy wartoœæ m¹drze
wspomaganej inwestycji w intelekt.
Pomimo zatem zmian w systemie
kszta³cenia, pomimo w zwi¹zku z tym
nieuniknionej ewolucji formy konkur-
su, na pewno przysz³oroczna edycja
ponownie wszystkie te wspomniane
fakty poœwiadczy. 

Krzysztof Skibski
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XXXIV Konkurs na Najlepszy 
Referat Studencki w Instytucie 
Filologii Polskiej UAM

GRAND PRIX
przyznano 
Piotrowi
GoliñskiemuFO
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7 marca 2009 roku w Auditorium Maximum
Wydzia³u Fizyki Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza nast¹pi³o otwarcie wystawy,
przygotowanej z okazji uruchomienia wiel-
kiego Zderzacza Hadronów, LHC (akronim
od Large Hadron Collider), w Europejskiej
Organizacji Badañ J¹drowych - CERN. Przed-
stawiono prezentacje i wyk³ady, dotycz¹ce
fizyki i techniki LHC oraz udzia³u Polaków w
konstrukcji i eksploatacji Zderzacza. 

Wystawê otworzy³ dziekan Wydzia³u Fizyki,
prof. dr hab. Ryszard Naskrêcki, inicjator ca³e-
go przedsiêwziêcia. Podkreœli³ on, ¿e poszuku-
jemy odpowiedzi na pytania, dotycz¹ce
Wszechœwiata. Z czego jest zbudowany? Dla-
czego powsta³ w taki, a nie w inny sposób? 

- £¹czymy wysi³ki: 8. tysiêcy naukowców z
ponad 90. krajów. CERN - laboratorium dla ca-
³ego œwiata. Poszerzamy równoczeœnie grani-
ce technologii i in¿ynierii. Szkolimy specjali-
stów jutra - m³odych naukowców i in¿ynierów -
powiedzia³ prof. Naskrêcki. Powita³ te¿ dzieka-
nów z zaprzyjaŸnionych wydzia³ów oraz zapro-
szonych goœci, m.in.: doc. dr. Jana Grabskie-
go z Politechniki Warszawskiej oraz dr. Marka
Paw³owskiego z Instytutu Problemów J¹dro-
wych w Warszawie, animatorów wystawy. 

Genezê wystawy w Poznaniu oraz kilka naj-
wa¿niejszych informacji o Europejskiej Organiza-
cji Badañ J¹drowych (CERN) przedstawi³ kurator
wystawy, prof. dr hab. in¿. Henryk Drozdowski.
Stanowi ona modelowy przyk³ad wspó³pracy
miêdzynarodowej, w której uczestniczy 20
pañstw cz³onkowskich. CERN to najwiêksze na
œwiecie laboratorium fizyki cz¹stek elementar-
nych, po³o¿one po obu stronach granicy francu-
sko-szwajcarskiej, w pobli¿u Genewy. 

Fizycy jednocz¹ tam swoje wysi³ki w celu
zbadania cz¹stek, z których zbudowana jest
materia, i wi¹¿¹cych je si³. Prof. Drozdowski

podkreœli³, ¿e w³aœnie w CERN-ie, dok³adnie
20 lat temu, stworzono stronê WWW (World
Wide Web), która umo¿liwia fizykom na ca³ym
œwiecie szybk¹ wymianê informacji. Dziœ ko-
rzystamy z niej wszyscy. 

W CERN-ie fizycy badaj¹ materiê za pomoc¹
urz¹dzeñ zwanych akceleratorami cz¹stek.
Akceleratory przyspieszaj¹ wi¹zki na³adowa-
nych cz¹stek, a nastêpnie zderzaj¹ je ze sob¹
lub kieruj¹ na nieruchom¹ tarczê, aby stwo-
rzyæ warunki du¿ej gêstoœci energii, podobne
do tych, jakie istnia³y w momencie powstawa-
nia Wszechœwiata.  

Wyk³ad inauguracyjny wyg³osi³ prof. dr hab.
Jan W¹sicki z Wydzia³u Fizyki UAM, który jest wy-
bitnym znawc¹ fizyki j¹drowej i cz¹stek elemen-
tarnych. Jego piêkne i przystêpne wyst¹pienie
przybli¿y³o szerokiemu gronu publicznoœci trud-
n¹ problematykê œwiata cz¹stek i atomów. 

Wielki Zderzacz Hadronów to najwiêksze
urz¹dzenie badawcze, wykonane przez cz³o-
wieka. Wystawa pokazuje jego budowê i dzia-
³anie oraz wyjaœnia, do czego pos³u¿y³y cztery
gigantyczne eksperymenty fizyczne w labora-
torium CERN. Na najprostszych przyk³adach
wystawa pokazuje, jak dzia³aj¹ poszczególne
elementy skomplikowanej aparatury pomiaro-
wej. Zwiedzaj¹cy mog¹ samodzielnie wykonaæ
doœwiadczenia, przybli¿aj¹ce ich do zrozumie-
nia z³o¿onych procesów, badanych w LHC i wy-
korzystanych do jego budowy. Akcelerator pi³e-
czek ping-pongowych, lewituj¹ca kolejka, po-
miar w³asnego napromieniowania, budowanie
licznika Geigera - to tylko kilka z dwudziestu
doœwiadczeñ pokazowych, jakie mo¿na obej-
rzeæ na tej multimedialnej wystawie. 

Wystawa prezentuje dzia³anie œwiatowej sie-
ci komputerowej GRID i rolê Poznañskiego Cen-
trum Superkomputerowo-Sieciowego (PCSS) w
Oœrodku Nauki PAN, wspó³pracuj¹cego z CERN
w wielkim miêdzynarodowym systemie groma-

dzenia i przetwarzania danych. W ramach wy-
stawy mo¿na zwiedzaæ serwerowniê PCSS, w
tym zobaczyæ jeden z najwiêkszych klasterów
obliczeniowych, przetwarzaj¹cych dane z LHC. 

Podczas trwania wystawy (od 7 marca do
15 marca 2009 r.) dzia³a miniaturowe „kino”,
które wyœwietla wyk³ad prof. dr. hab. Wojcie-
cha Nawrocika, ilustruj¹cy wszystkim istotê
Wielkiego Zderzacza Hadronów LHC. Profesor
Nawrocik od lat, wspó³pracuj¹c z CERN-em,
tworzy³ na Wydziale Fizyki klimat i warunki do
realizacji tej gigantycznej wystawy. O jej skali
œwiadczy fakt, ¿e codziennie omawia j¹ i pre-
zentuje doœwiadczenia pokazowe oko³o 70.
pracowników (adiunkci, wyk³adowcy, studenci
z Ko³a Naukowego Fizyków, doktoranci) Wy-
dzia³u Fizyki UAM.  

Warto wiedzieæ, ¿e na Wydziale Fizyki pre-
zentowana jest te¿ unikatowa i sta³a wystawa,
poœwiêcona teraŸniejszoœci i przysz³oœci
CERN, której twórc¹ jest prof. dr hab. Zdzi-
s³aw B³aszczak z Wydzia³u Fizyki UAM. Wysta-
wa ta jest jednoczeœnie miejscem spotkañ
studentów wydzia³u. 

Ekspozycja zosta³a zorganizowana przy œci-
s³ej wspó³pracy z Wydzia³em Fizyki Politechni-
ki Warszawskiej (PW), Instytutem Problemów
J¹drowych (IPJ) w Warszawie, Instytutem Fizy-
ki J¹drowej PAN w Krakowie, Akademi¹ Górni-
czo-Hutnicz¹ (AGH) w Krakowie, Wydzia³em Fi-
zyki Uniwersytetu Warszawskiego, Instytutem
Chemii i Techniki J¹drowej w Warszawie i inny-
mi instytucjami naukowymi, bior¹cymi udzia³
w projekcie LHC. 

Sponsorami wystawy s¹: Ministerstwo Nau-
ki i Szkolnictwa Wy¿szego, CERN, Polkomtel -
operator sieci Plus, Pañstwowa Agencja Ato-
mistyki, Studio 64, Paw³owicz i Partnerzy, So-
ny, Light-Shop i IBM. 
Opracowa³ prof. dr hab. in¿. Henryk Drozdowski 
kurator wystawy LHC na Wydziale Fizyki UAM
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Wielki Zderzacz Hadronów 
LHC - multimedialna, interaktywna wystawa na Wydziale Fizyki UAM 
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• Ju¿ po raz trzeci w ostatnim czasie i a¿ dwukrotnie (6. i 7. II)
aula zamieni³a siê w kino. Organy przys³oni³ gigantyczny ekran,
z którego obejrzeliœmy kolejne arcydzie³o Charlie Chaplina „Dzi-
siejsze czasy”, przy jednoczesnym (z estrady), ¿ywym wykona-
niu jego muzyki. Podobnie, jak poprzednio, naszych filharmoni-
ków przygotowa³ do tego zadania i szczególnego rodzaju kon-
cert poprowadzi³ niemiecki dyrygent Frank Strobel, który dot¹d
udŸwiêkowi³ ponad 40 klasycznych filmów niemych. Kinomani
i melomani mieli znów wspólny, niezapomniany wieczór. Tym
bardziej atrakcyjny, i¿ pierwszego dnia wprowadza³ ich w tema-
tykê filmu (nagle, mimo znacznego up³ywu czasu, wyj¹tkowo
aktualn¹!) Krzysztof Zanussi, a drugiego - prof. Marek Henry-
kowski, nasz uniwersytecki, wybitny znawca historii kina. 

• Dzie³a francuskiego baroku wype³ni³y (7. II) koncert Orkiestry
Arte dei Suonatori w ramach permanentnego festiwalu „Muzy-
ka dawna - persona grata”. Solistk¹ by³a francuska skrzypacz-
ka Stéphanie-Marie Degand. 

• Po 10. latach przerwy zdecydowa³ siê zagraæ w Polsce Kry-
stian Zimerman. Na swoje tournée (£ódŸ, Warszawa, Poznañ -
8. II, Kraków i Katowice) wybra³ wy³¹cznie sale akademickie.
Program ograniczy³ do trzech utworów Gra¿yny Bacewicz, której
100-lecie urodzin przypada³o 5. lutego br. Obok II Sonaty forte-
pianowej (1953) znalaz³y siê w nim oba Kwintety fortepianowe
z 1952 r. i 1965 r., do których wykonania artysta zaprosi³ uta-
lentowanych i utytu³owanych smyczkowców: skrzypaczki Kajê
Danczowsk¹ i Agatê Szymczewsk¹, altowiolistê Ryszarda Gro-
blewskiego oraz wiolonczelistê Rafa³a Kwiatkowskiego. Do-
chód z koncertu (bardzo drogie - jak na nasze warunki - bilety)
przeznaczono na cele charytatywne. 

• 70. rocznica urodzin Czes³awa Niemena, popularnego piosen-
karza, zmar³ego przed kilku laty, by³a okazj¹ (16. II) do urz¹dze-
nia kolejnego koncertu wspomnieniowego z udzia³em artystów,
zaprzyjaŸnionych i wystêpuj¹cych z nim, m.in. tak¿e w naszej au-
li. G³ówn¹ atrakcj¹ wieczoru by³a w³oska wokalistka Farida. 

• Mia³o byæ (20. II) znów œwiatowo. Trzy znane przeboje litera-
tury muzycznej i solista najwy¿szej klasy, a wiêc zapowiada³ siê
wieczór filharmoniczny z du¿ymi prze¿yciami. Tymczasem ani
Symfonia „Linzka” Mozarta, ani „Concierto de Aranjuez” Joa-
quina Rodrigo, ani wreszcie „Rapsodia hiszpañska” Ravela,
nie wzbudzi³y takiego entuzjazmu s³uchaczy, jaki zwykle wywo-
³uj¹ te utwory i jaki pamiêtamy równie¿ w tej sali. Tylko w kilku
fragmentach uda³o siê orkiestrze uchwyciæ styl prezentowanej
muzyki, zagraæ ³adnym dŸwiêkiem, zadowoliæ precyzj¹. Opro-
mieniony sukcesami na obu pó³kulach, szwedzki gitarzysta
Göran Söllscher, bez w¹tpienia nale¿¹cy do œwietnych wirtuo-
zów, wykonuje podobno wszystko - od mistrzów barokowych,
po wspó³czesnych. Uwielbia te¿ aran¿acje Beatlesów. Ciekawie
rozprawia o muzyce. Ma cudowny instrument, którego pe³n¹
szlachetnoœæ pokaza³ w bisie (kataloñska melodia ludowa). Na-
tomiast s³ynnym koncertem Rodrigo, zagranym prawie zupe³-

nie bez emocji, nie zachwyci³. Dyrygowa³ Marek Pijarowski. S³o-
wo wprowadzaj¹ce do koncertu wyg³osi³ Andrzej Chylewski. 

• Orkiestra Arte dei Suonatori jeszcze raz (21. II) w tym mie-
si¹cu zagra³a w Auli UAM. Utwory najpopularniejszych kompo-
zytorów baroku: Händla, Vivaldiego i Locatellego wykonywali
znani poznaniakom soliœci: szwedzka wokalistka Maria Tanner
i francuski flecista Alexis Kossenko.  

• Dwa przepiêkne dzie³a sakralne s³ynnych mistrzów - Josepha
Haydna i Charlesa Gounoda, wype³ni³y (28. II) program 392.
Koncertu Poznañskiego, a magnez „Poznañskich S³owików”
Stefana Stuligrosza œci¹gn¹³ do auli wyj¹tkowy t³um s³uchaczy.
Najpierw - w 200-lecie urodzin papy Haydna - zabrzmia³a jego
C-durowa „Missa Cellensis” z kwartetem solistów: Ann¹ Kara-
siñsk¹ - sopran, Katarzyn¹ Ho³ysz - mezzosopran, Tomaszem
Krzysic¹ - tenor i Jaros³awem Brêkiem - bas, z Chórem Ch³opiê-
cym i Mêskim oraz z orkiestr¹ Filharmonii Poznañskiej. Dzie³a
zgo³a monumentalnego, uroczystego, z popisowymi partiami
solowymi sopranistki i tenora, s³uchano w nale¿nym skupieniu
i z zaciekawieniem. 

Po przerwie na estradê wkroczy³a Kompania Druha Stuligro-
sza, skupiaj¹ca weteranów chóru z rzeszy ponad dwóch tysiê-
cy œpiewaków, którzy identyfikuj¹ siê z 70-letni¹ histori¹ zespo-
³u. Od paru lat regularnie spotykaj¹ siê i nadal muzykuj¹ pod
kierunkiem tak¿e by³ego „S³owika”, Andrzeja Niedzia³kowskie-
go. Tym razem, tworz¹c potê¿ny chór razem z mêsk¹ czêœci¹
obecnych „S³owików”, zachwycili kultur¹ zbiorowego œpiewu i
dali znakomite œwiadectwo szko³y swego Mistrza. Wspaniale
zaœpiewali (z organist¹ Maciejem Bolewskim) kompozycjê litur-
giczn¹ Gounoda „Missa Brevis”. Prof. Stuligrosz, mocno zmê-
czony dyrygowaniem dwoma tak potê¿nymi utworami, by³ zara-
zem szczêœliwy. Zas³u¿ona, d³uga owacja na stoj¹co to ju¿
ostatnio rytua³ ka¿dego wystêpu Jego chóru. Ciekawe wprowa-
dzenie do koncertu wyg³osi³ Krzysztof Szaniecki, równie¿ nie-
gdysiejszy „S³owik” z a¿ 12-letnim sta¿em.   

• Giuseppe Sabbatini, w³oski artysta wszechstronny: œpiewak,
wiolonczelista i dyrygent, ponownie (6. III) nas odwiedzi³. Po-
przednio s³uchaliœmy w jego wykonaniu popularnych arii teno-
rowych. Teraz stan¹³ za pulpitem dyrygenckim, by z autentycz-
n¹ maestri¹ poprowadziæ wieczór swojej rodzimej muzyki. Z³o-
¿y³y siê nañ: Sonata nr 3 na smyczki Gioacchino Rossiniego, II
Koncert kontrabasowy Giovanni Bottesiniego (z solist¹ na-
szych filharmoników Szymonem Guzowskim), Notturno Ges-dur
Giuseppe Martucciego i „Pinie rzymskie” Ottorino Respighie-
go. Fina³ („Pinie na Via Appia”) tej s³ynnej kompozycji wywo³a³
entuzjazm s³uchaczy i gor¹c¹ owacjê. 

By³y te¿ atrakcje pozamuzyczne: losowanie wœród publiczno-
œci upominków od dyrekcji Filharmonii, a przy wyjœciu z auli - tu-
lipany dla pañ w przededniu ich œwiêta. W roli komentatora pro-
gramu i aran¿era wspomnianych dodatków wyst¹pi³ Bartosz
Micha³owski. 

(rp) 
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• • Zmieni³o siê kierownictwo Studium Wychowania Fizycz-
nego i Sportu, jakie plany macie Pañstwo na najbli¿sze la-
ta? 
- W najbli¿szym czasie planujemy: 
> poszerzyæ ofertê programow¹ dla studentów w oparciu o

nowe dyscypliny, 
> wprowadziæ obowi¹zkow¹ naukê p³ywania dla osób, które

nie umiej¹ p³ywaæ, 
> zwiêkszyæ wszechstronnoœæ pracowników poprzez zdoby-

wanie dodatkowych kwalifikacji i uprawnieñ, 
> przy wspó³udziale kierunku turystyka i rekreacja oraz wy-

soko wykwalifikowanej kadry (pracowników SWFiS) organizo-
waæ kursy instruktorskie dla studentów spe³niaj¹cych okreœlo-
ne kryteria, 

> stworzyæ profesjonalnie dzia³aj¹c¹ stronê internetow¹ - do-
cieraæ do znacznie wiêkszej liczby studentów, 

> zwiedziæ ca³¹ narciarsk¹ Europê (obozy sportowe). 

• • Jakie s¹ szanse UAM w rywalizacji podczas trwaj¹cych
Mistrzostw Polski Szkó³ Wy¿szych? 
- Mamy nadziejê znaleŸæ siê na podium w Mistrzostwach Pol-

ski Szkó³ Wy¿szych i wygraæ w kategorii uniwersytetów. Zdaje-
my sobie sprawê, ¿e jest to du¿e wyzwanie i bêdzie bardzo
trudno mu sprostaæ. 

• • W jakich dyscyplinach mamy najwiêksze szanse?
- Najwiêksze szanse mamy w wioœlarstwie i ergometrze wio-

œlarskim oraz koszykówce kobiet, judo i rozwijaj¹cej siê dyna-
micznie siatkówce mê¿czyzn. „Czarnym koniem” mo¿e te¿ oka-
zaæ siê kolarstwo górskie. 

• • Dzia³alnoœæ SWFiS to nie tylko rozgrywki miêdzyuczelnia-
ne, ogólnopolskie, ale równie¿ rywalizacja studentów w
ramach Lig Miêdzywydzia³owych (pi³ka no¿na, siatkówka,
koszykówka). Wiemy, ¿e ciesz¹ siê one du¿¹ popularno-
œci¹. Czy planujecie Pañstwo wprowadzenie nowych dys-
cyplin? W jaki sposób student, który nie nale¿y do sekcji
sportowej, mo¿e rozwijaæ swoje sportowe pasje na UAM? 
- Rozwa¿amy wprowadzenie nowych dyscyplin po przepro-

wadzce do nowej sali sportowej. Planujemy du¿¹ liczbê godzin
fakultatywnych, równie¿ w tak zwanych podsekcjach sporto-
wych, przede wszystkim dla studentów ze starszych lat. 

• • Kiedy zostanie ukoñczona nowa sala gimnastyczna na
Morasku i jakie warunki bêd¹ oferowane studentom? 
- Sala zostanie ukoñczona na koñcu kwietnia 2010 r. Bêdzie

to najlepsza, naj³adniejsza i najbardziej funkcjonalna sala w Po-
znaniu. Posiadaæ bêdzie p³ytê o powierzchni pe³nowymiarowe-
go boiska do pi³ki rêcznej z mo¿liwoœci¹ utworzenia trzech bo-
isk do koszykówki czy siatkówki. Dodatkowo pod trybunami
(trzy tysi¹ce widzów) znajdowaæ siê bêd¹ sale do aerobiku, si-
³ownie, gabinet odnowy biologicznej, sauna itp. W obiekcie sa-
li sportowej mieœciæ siê bêd¹ biura SWFiS (przeniesione z ul.
Szamarzewskiego). Jest to inwestycja na miarê XXI wieku. 
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NASZ UNIWERSYTET NA SPORTOWO

Z nowym sternikiem
Z mgr. Piotrem Szafarkiewiczem, pe³ni¹cym obowi¹zki
kierownika Studium Wychowania Fizycznego i Sportu
UAM rozmawiaj¹ Marcin Piechocki i Adam Barabasz 

Uchwycone w kadrze

Wrêczenie stypendiów Ministra Nauki i szkolnictwa wy¿szego (prof. Barbary Kudryckiej) przez Prorektora
UAM prof Pilarczyka, Sala Lubrañskiego, Collegium Minus, UAM, Poznañ 27 luty 2009
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NASZ UNIWERSYTET WYDARZENIA

Uroczystoœæ odnowienia doktoratu Pro-
fesora Piotra Skubiszewskiego - œwia-
towej s³awy uczonego, wybitnego histo-

ryka sztuki, odby³a siê 2 marca w Sali Lubrañ-
skiego Collegium Minus UAM. Profesor Skubi-
szewski po uzyskaniu, przed pó³wieczem,
stopnia doktora i póŸniej doktora habilitowa-
nego pracowa³ przez wiele lat na uniwersyte-
tach w Warszawie i Poitiers. Jest autorem sze-
regu fundamentalnych prac z historii sztuki
œredniowiecza. Katolicki Uniwersytet Lubelski
oraz Uniwersytet w Poitiers nada³y mu god-
noœæ doktora honoris causa. Jest cz³onkiem-
korespondentem PAN i wielu miêdzynarodo-
wych gremiów naukowych. 

Otwarcie „Galerii poli-
tycznej” w budynku
Wydzia³u Nauk Poli-

tycznych i Dziennikarstwa
UAM, po³¹czone z prezenta-
cj¹ prac Macieja Kuraka - te-
gorocznego laureata „Pa-
szportu Polityki” w kategorii
sztuki wizualne, mia³o miej-
sce 9 marca w holu WNPiD
UAM. Wernisa¿ otworzy³
dziennikarz wspó³pracuj¹cy z
tygodnikiem „Polityka” - Piotr
Sarzyñski. Wystawa pt. „Na
skróty” potrwa do 30 marca. 

Uroczystoœæ odnowienia 
doktoratu Profesora 
Piotra Skubiszewskiego

Otwarcie „Galerii politycznej”
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„¯ycie” 
na Wydzia³ach
Redakcja rozpoczê³a akcjê 
rozwieszania specjalnych 
pó³ek, przeznaczonych 
na gazety. Ju¿ nied³ugo 
we wszystkich budynkach 
uniwersyteckich zamontowane
zostan¹ stojaki, na których 
znajd¹ Pañstwo bie¿¹ce 
numery „¯ycia Uniwersyteckiego”. 

Zapraszamy do lektury! 

„¯ycie” w necie! 
Zapraszamy do odwiedzania internetowych
stron „¯ycia Uniwersyteckiego”. 
Pod adresem: www.zycie.amu.edu.pl 
znajd¹ Pañstwo wybrane, bie¿¹ce artyku³y,
zdjêcia, kalendarium, serwis informacji 
bie¿¹cych Tydzieñ oraz wiele innych 
informacji na temat ¿ycia uczelni. 

„¯ycie” w necie! 
Zapraszamy do odwiedzania internetowych
stron „¯ycia Uniwersyteckiego”. 
Pod adresem: www.zycie.amu.edu.pl 
znajd¹ Pañstwo wybrane, bie¿¹ce artyku³y,
zdjêcia, kalendarium, serwis informacji 
bie¿¹cych Tydzieñ oraz wiele innych 
informacji na temat ¿ycia uczelni. 


